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BÉKÉS, BOLDOG ÚJ ÉVET!

Kedves Visegrádi Polgárok!

December 31-én elbúcsúztattuk a 2023-as esztendőt 
és vele együtt a Visegrád 700 ünnepi emlékévet. Úgy 
gondolom, hogyha visszatekintünk az elmúlt 12 hónapra 
a megtapasztalt gazdasági nehézségek és kihívások 
ellenére is van mire büszkének lennünk. Sikereinkről, 
fejlesztéseinkről, az elindított beruházásokról 
beszámoltam Önöknek a Visegrádi Hírek decemberi 
lapszámában.

Mit hozhat számunkra a 2024-es esztendő?

Önkormányzatunk kiemelt feladatának tekinti, hogy 
a visegrádiak minél több szinten érezzék városuk 
fejlődését. Folyamatosan keressük és fi gyeljük azokat a 
lehetőségeket, amelyek megalapozhatják az előrehaladást. 
Folytatni kívánjuk a pályázatok beadását, eredményes 
lebonyolítását, és az önerős fejlesztéseket. A nevelők és a 
kisgyermekek egészen biztosan örömmel fogadják majd 
a Fellegvár Óvoda új épületszárnyának átadását, ami 
tavasszal várható. A KRESZ Park, a Platánsor és a városi 
Nagypark környezetének rendezésével, infrastrukturális 
fejlesztésével kulturált pihenőhely jön létre. Az ehhez 
kapcsolódó pályázat megvalósítása folyamatban van. E 
sorok írásakor javában zajlik a Zöld-ház tetőszerkezetének 

felújítása, ami az első lépések egyike a most már 
önkormányzati tulajdonban lévő ingatlan rendbetétele 
során. Szintén a jövő évben szeretnénk átadni a német 
nemzetiségi tájházat a pincesoron.

Reménnyel telve

Úgy gondolom, hogy a 2024-es évre reménnyel és hittel 
kell készülni mindannyiunknak. Remény abban, hogy 
a nehézségeket sikerül leküzdenünk és hit egy jobb 
világban. 

Közösen céljaink megvalósításáért

Továbbra is számítok mindazokra, akik az elmúlt években 
számos ötlettel, javaslattal támogatták a polgármesteri 
munkámat. Higgyék el, óriási erőt tud adni, amikor 
akár magánszemélyek, akár civil szervezetek felajánlják 
segítségüket egy-egy ügyben, és aktív részvételüknek 
köszönhetően a teljes közösség számára alkotunk 
maradandó értéket.

Békés, boldog új évet kívánok!
Eőry Dénes 

polgármester

Fotó: Bánk Erik



3

Képviselő-testületi ülés – 2023. november 16. 

1. A Pro Visegrád Kft . ügyvezetője elkészítette a 
2023. évi Palotajátékokról szóló beszámolóját. 
Cseke László összefoglalójából megtudhatjuk, hogy 
látogatói létszám szempontjából ismét a szombati 
nap volt a legerősebb. Az eddigiekhez képest is 
gazdagabb programkínálattal sikerült fogadni az 
érdeklődőket és külföldről is több hagyományőrző 
csoport érkezett. A meglévő kapcsolatok mellett 
évről-évre sikerül újakat kialakítani, így lehet az 
esemény igazán magas színvonalú. A lovagi torna 
pályán zajló programokat nagyszerűen egészítik ki az 
úgynevezett külsős helyszínek programjai, a látogatók 
ezekre is kíváncsiak. Az időjárás kifejezetten kedvező 
volt mindhárom napon. Az ügyvezető beszámolóját 
a Képviselő-testület elfogadta. 

2. Dr. Györök Tibor a Visegrádi Keresztelő Szent János 
Plébánia kormányzója Önkormányzatunknak 
írt levelében jelezte, hogy segítséget szeretne 
kérni a temető Malomhegy utcai oldalán a kerítés 
javításában, pótlásában. A polgármesteri hivatal 
munkatársa a helyszíni bejárás során megállapította, 
hogy mintegy 40 fm-es szakaszon van szükség 
beavatkozásra (vadháló cseréje a temetőhöz illő 
drótkerítésre). A Képviselő-testület úgy határozott, 
hogy hozzájárul a munkálatok elvégzéséhez.

3. Visnyovszky András a Visegrád külterület 064/1 
hrsz-ú önkormányzati ingatlan (Gondűző Étterem 
és Pizzéria parkoló) bérlője azzal a kéréssel 
fordult Önkormányzatunkhoz, hogy járuljon 
hozzá elektromos töltőállomás kialakításához. 
A fejlesztést a vállalkozó saját költségen kívánja 
megvalósítani. A Képviselő-testület nem látta 
akadályát a hozzájárulás megadásának.

4. A soron következő települési önkormányzati 
képviselő és polgármester választásokra a jövő 
esztendőben (2024. június 9.) az Európai Parlamenti 
választásokkal egyidejűleg kerül sor. Ezt megelőzően 
szükséges a Helyi Választási Bizottság tagjait és 
póttagjait megválasztani. A Képviselő-testület az 
alábbi, állandó visegrádi lakcímmel rendelkező 
lakosokat választotta meg a november 30-ai ülésen:

tagok: Muckstadtné András Enikő, Siskó 
Katalin Éva, Bosnyákné Varga Andrea
póttagok: Gyurián Mária, Laczkovicsné Parti Zsófi a

5. Az Önkormányzat még korábban kötött 
együttműködési megállapodást az ELMŰ Hálózati 
Kft -vel a Visegrád belterületén (11-es főúttól, 
Rákóczi utca, Széchenyi utca, Mátyás király 
utca) átvezető 20 kV-os légvezeték földkábeles 
kiváltásáról. A cégnél történt átszervezéseket 
követően egyeztetések zajlottak az E-ON Kft . 
képviselőivel. A beruházás megvalósítása a 
következő két évben történhet meg, a kivitelezés 
megkezdéséhez tervezés és engedélyeztetés 
szükséges. Az Önkormányzat a 2024. évi költségvetés 
terhére vállalja a tervek elkészíttetését.

6. Egy ingatlantulajdonos azzal a kérelemmel fordult 
az Önkormányzathoz, hogy saját költségén 
elvégzett útjavítási munkálatokat követően a 
jelenlegi, 3,5 tonnás súlykorlátozó tábla helyett 7,5 
tonnás korlátozó tábla kerülhessen ki a Csukavölgy 
utcában. A szakbizottságok tárgyalták a kérelmet és 
nem javasolták támogatni azt. A Képviselő-testület 
ez alapján hozta meg elutasító döntését.

7. Több éves hagyomány, hogy Önkormányzatunk 
a karácsonyi ünnepeket megelőzően köszönti és 
megajándékozza a Visegrádon élő, 70 éven felüli 
polgárokat. A Képviselő-testület a Népjóléti 
Bizottság javaslata alapján úgy határozott, hogy 
2023-ban az ajándékutalvány összegét 10.000 Ft/
fő összegben határozza meg. Az elmúlt évben ez 
6.000 Ft/fő volt. Az emeléshez szükség volt a 2023. 
évi költségvetés módosítására és a pénzügyi fedezet 
átcsoportosítására. A november 30-ai ülésen erről is 
döntés született.

8. A parkoló automaták folyamatos működésének 
biztosítása érdekében a teljes karbantartásra és 
a szoft ver üzemeltetésre vonatkozó, új szerződés 
megkötésére volt szükség Visegrád Város 
Önkormányzata és a Nort Kft , között. A Képviselő-
testület elfogadta az ezzel kapcsolatos határozati 
javaslatot.

9. Lezárult a műszaki ellenőri feladatok ellátására 
vonatkozó közbeszerzési eljárás, melyet a „TOP-
Plusz 1.1.3-21 Helyi és térségi turizmusfejlesztés 
– KRESZ Park, Platánsor és városi nagypark 
megújítása” tárgyú pályázat keretében folytattunk 
le. Három érvényes árajánlat érkezett be, a testületi 
döntést követően megkötöttük a szerződést a nyertes 
vállalkozóval.

VÁROSHÁZI MOZAIK
TÁJÉKOZTATÓ A KÉPVISELŐ-TESTÜLETI ÜLÉSEKEN HOZOTT DÖNTÉSEKRŐL
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10. Megkeresés érkezett Ispán László Györgynétől, 
hogy az Önkormányzat engedélyezze a „Visegrádi” 
név használatát a Visegrádi Rózsák Egyesülete 
vonatkozásában. A Képviselő-testület megadta a 
hozzájárulást.

Képviselő-testületi ülés – 2023. november 30.

1. A polgármesteri hivatal munkatársai elkészítették 
az Önkormányzat adórendeletének felülvizsgálatát. 
Ehhez kapcsolódóan az idegenforgalmi adó 
mértékének emeléséről született döntés. Ennek összege 
2024. január 1-től személyenként és vendégéjszakánként 
650 Ft lesz. A szálláshely-szolgáltatási tevékenység 
folytatásának részletes feltételeiről és a szálláshely 
üzemeltetési engedély kiadásának rendjéről szóló 
239/2009. (X. 20.) Kormányrendelet 2. § h) pontja 
szerinti egyéb szálláshely szolgáltatást igénybe vevőket 
adókedvezmény illeti, melynek mértéke személyenként 
és vendégéjszakánként a fentiekben meghatározott 
összeg 38,46 %-a, azaz 400 Ft lesz.

2. A Képviselő-testület úgy határozott, hogy további 
5 évre Cseke Lászlót bízza meg a Pro Visegrád 
Közhasznú Nonprofi t Kft . ügyvezetői feladatainak 
ellátásával.

3. Lelkes László Önkormányzatunknak jelezte, 
hogy egyéb elfoglaltságai miatt le kell mondania a 
Visegrádi Városfejlesztő Kft . ügyvezetői tisztségéről. 
A feladat ellátására 2023. december 1-jei hatállyal, 
1 év határozott időtartamra Cseke László kapott 
megbízást a Képviselő-testülettől.

4. A Képviselő-testület ez év elején hozott határozatot 
a 017/1 helyrajzi számú ingatlan egy részének 
eladásáról. Az ehhez kapcsolódó – Helyi Építési 
Szabályzatnak megfelelő – eljárást az Állami Főépítész 
jóváhagyta. A vonatkozó jogszabályi rendelkezések 
alapján szükséges a vagyon elem forgalomképtelen 
törzsvagyonból történő kivonása és forgalomképes 
törzsvagyonná nyilvánítása. A november 30-ai ülésen 
erről született döntés.

(A képviselő-testületi üléseken született döntések 
megtalálhatóak Visegrád Város hivatalos honlapján:

https://www.visegrad.hu/onkormanyzat/donteshozatal/
hatarozatok és 

https://www.visegrad.hu/onkormanyzat/donteshozatal/
rendeletek)

TELEPÜLÉSFEJLESZTÉSI TÁJÉKOZTATÓ
A VÁROSFEJLESZTÉSI BIZOTTSÁG 2023. DECEMBERI ÜLÉSÉRŐL

1. A Városfejlesztési Bizottság legutóbbi ülésén tárgyalta 
a főépítész előzetes tervét a Rév utca és Nagyparkoló 
közötti terület lehetséges hasznosítási formáiról. A 
terv alapján az Önkormányzat árajánlatokat kért be 
a tervezésre- ennek a tervnek kell kijelölni az egyes 
területhasználati egységek véglegesnek szánt helyét, 
a közlekedési útvonalakat, a beépíthető és be nem 
építhető részeket, a közműveket.  A tervezés során 
egy intenzívebb, nagyobb beépítés, egy kisebb, 
inkább a falusiashoz közelítő beépítés, ezek ötvözete 
és egy alacsony intenzitású beépítéses változat is 
vizsgálatra kerülhet. A beérkezett ajánlatok közül 
a Bizottság a legkedvezőbb elfogadását javasolta a 
testületnek. A tervezés során erős együttműködés 
szükséges a tervező és az önkormányzat képviselői, 
valamint a bizottság között.

2. A Bizottság megtárgyalta egy olyan díj 
megalapításának lehetőségét, amely a településen 
belül megvalósuló építések, felújítások, fejlesztések 
minőségét, településképhez, városarculathoz való 

hozzájárulását ismerné el. A díj részletes tartalmával 
valamelyik soron következő bizottsági ülés 
foglalkozik majd.

3. 2023 utolsó pályázati körét hirdette meg a Bethlen 
Gábor Alap. A Magyar Falu pályázatokon a 
település sikeresen vett részt az utóbbi években, 
több fejlesztésünk is ebből valósult meg, ilyen 
a folyamatban lévő óvoda-építés és a Zöld-ház 
tetőfelújítási is. A lehetőség most kevésbé nagy 
összeg megpályázására látszik, így a Bizottság azt 
javasolta, a településgazdálkodáshoz, sportcentrum 
fenntartáshoz szükséges, többfunkciós munkagép 
kerüljön beszerzésre. Felvetődött lehetőségként 
a játszóterek fejlesztése, amelyre jóval kisebb 
összeg állna rendelkezésre. A Bizottság megvitatta 
a játszóterek fejlesztésének lehetőségét, és 
több, kisebb, a település különböző pontjain 
található játszótéren tervez fejlesztést 2024-ben, 
de ezt elsősorban saját erőből.
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4. A Bizottság megvitatta a 20 KV-os légvezeték (11-
es út-Fő utca-Rákóczi utca-Széchenyi utca-Mátyás 
király utca) földbe helyezéséhez szükséges tervek 
elkészítésére érkezett ajánlatokat és a legkedvezőbbet 
javasolta a testületnek elfogadásra.

5.  Kialakult a Városfejlesztési Bizottság 2024-es 
munkaterve, valamint a Bizottság elég részletes 
előzetes javaslatot állított össze a 2024. évi 
költségvetéshez, a 2024-ben tervezett városfejlesztési 
feladatok összegyűjtésével.

6. A Bizottság meghallgatta a korábbi üléseken 
hozott döntésekről szóló beszámolót, majd 
felkérte a Polgármestert, folytasson egyeztetést a 
településen valamilyen típusú szolgáltatást nyújtó 
bankok vezetésével, valamint a posta vezetésével 
a szolgáltatások szintjének lehetséges emeléséről, 
esetleg egy közös szolgáltatási hely kialakításáról.

Anda Bálint elnök,
Városfejlesztési Bizottság

BESZÁMOLÓ A KULTURÁLIS, OKTATÁSI ÉS SPORT BIZOTTSÁG 
2023. ÉVI TEVÉKENYSÉGÉRŐL

Visegrád Város Önkormányzatának Kulturális, Oktatási 
és Sport Bizottsági tagságában az év során változás történt, 
lemondott Ralf Sickerling és Szabó Judit, helyettük új 
külsős bizottsági tagok lettek megválasztva. A bizottság 
az alábbi tagokból áll:

Gerstmayer Beáta elnök 

Abonyi Géza tag

Anda Bálint tag

Gróf Péter külsős tag

Gyurián Zoltán külsős tag

A bizottság referense: Solti Bernadett

A bizottsági ülések állandó meghívottjai: Visegrádi Német 
Nemzetiségi Önkormányzat, Áprily Lajos Általános 
Iskola, Fellegvár Óvoda, Áprily Iskoláért Alapítvány, 
Mátyás Király Múzeum, Visegrád és Környéke Turisztikai 
és Marketing Egyesület, Pro Visegrád Kft ., Visegrádi 
Városfejlesztő Kft ., Mátyás Király Művelődési és Városi 
Könyvtár, Visegrádi Sport Egyesület

A bizottság 2023-ben a 10 ülésen összesen 81 határozatot 
hozott (2022-ben 10 ülésen összesen 75 határozat 
született).

A Kulturális, Oktatási és Sport Bizottság önálló 
hatáskörében dönt az Ifj úsági Alap, a Testvérvárosi Alap, 
valamint a Civil Alap keretösszegének felosztásáról. Ez 
2023-ban összesen 4.200.700.- forint volt.

Összességében elmondható, hogy a 2023. évi keretekkel 
a bizottság felelősen gazdálkodott. A támogatási 
alapok esetében nem lépte túl a tervezett forrásokat, 
ugyanakkor biztosítani tudta, hogy a beérkezett igények, 
kérelmek nagy része hozzájuthasson a szükséges, 
vagy igényelt forráshoz. 

A bizottság a nevéből adódó témakörökön túl foglalkozik 
még a nemzetiségi, örökségvédelmi, testvérvárosi 
ügyekkel, kulturális és sport vonatkozású támogatási 
kérelmekkel, illetve minden olyan kérdéssel, amit év 
közben a jegyző, vagy a polgármester megvitatásra a 
bizottság elé terjeszt. 2023-ban a bizottság a fentiek 
mellett a következő kérdésekben hozott döntést:

• a 2023. évi munkaterv elfogadása

• A Visegrádi Német Nemzetiségi Önkormányzat, a 
Fellegvár Óvoda, a Visegrádi Hírek Szerkesztősége, a 
Művelődési Ház, Visegrádi Sport Egyesület, Visegrád 
Sportcentrum, Szentendrei Rendőrkapitányság, a 
Visegrádi Nemzetközi Palotajátékok 2022-2023. évi 
beszámolóinak elfogadása

• A Német Nemzetiségi Önkormányzat és Visegrád 
Város Önkormányzata által létrejött Együttműködési 
Megállapodás éves felülvizsgálata, módosítási 
javaslata, módosítás elfogadása

• Az Áprily Lajos Általános Iskola és a Fellegvár 
Óvoda folyamatban lévő ügyeinek, problémáinak 
megtárgyalása

• Mátyás Király Művelődési Ház és Városi könyvtár 
igazgatói állására kiírt pályázat

• Városnapi ünnepség és koncert, az Idősek 
karácsonyának előkészítése

• Kulturális célú támogatási kérelmek elbírálása

• Szabadidős és sport programokkal, fejlesztésekkel 
kapcsolatos kérelmek elbírálása, Sportcentrum 
üzemeltetése

• Marketing megkeresések megvitatása

• A városi kitüntetésekre szóló jelölések összegyűjtése
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• A testületi döntések előkészítőjeként a bizottsági 
hatáskörbe tartozó önkormányzati határozatok, 
rendeletek, illetve rendeletmódosítások 
megtárgyalása

2023-ban a bizottság a munkaterv szerint tartotta üléseit 
3 kivétellel, május 3-án egy rendkívüli ülés keretén belül 
a „Visegrád 700” programmal kapcsolatos megbeszélés 
volt, illetve az október 24-i ülés november 2-án került 
megtartásra, a november 28-i tervezett ülés nem lett 
megtartva aktuális napirendi pont hiányában.

A Bizottság gondoskodott a város civil szerveződéseinek 
és a civil szervezetek keretein kívüli kulturális 
tevékenységet végzőknek nyújtandó, valamint a 
testvérvárosi kapcsolatok megerősítését célzó támogatási 
alapok - közismert nevén a Civil -, Ifj úsági – és 
Testvérvárosi Alap – működtetéséről, így a pályázati 
felhívások előkészítéséről, a támogatások elbírálásáról, 
a támogatási szerződések és beszámolók segédleteiről, 
valamint ellenőrizte a beszámolókat. Az Ifj úsági és 
Testvérvárosi Alapban 2023-ban egykörös támogatási 
rendszert működtettünk.

A Fellegvár Óvoda - mint az egyedüli önkormányzati 
fenntartásban lévő oktatási intézmény - ügyei is több 
alkalommal szerepeltek a napirenden, (új SZMSZ és 
házirend módosításának elfogadása, továbbképzési 
program, beiskolázási terv, éves beszámoló, valamint a 
jövő évi munkaterv elfogadása).

Bár az iskola nem önkormányzati fenntartású intézmény, 
a bizottság az ő ügyeit is minden évben napirendre tűzi.

A Német Nemzetiségi Önkormányzatot idén Scheiliné 
Kékessy-Herendi Ida és/vagy Schandl Jánosné 
nemzetiségi önkormányzati tag képviselte a bizottsági 
üléseken. 

A bizottság 2024-re vonatkozóan – az idei évhez 
hasonlóan – a képviselő-testület munkájához igazítva 
alakítja ki üléstervét, melyek időpontjai és napirendi 
pontjai igazodnak a képviselő-testületi ülésekhez. 

Gerstmayer Beáta bizottsági elnök,
Solti Bernadett bizottsági referens

Fotó: Bánk Erik
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FONTOS VÁLTOZÁSOK A HULLADÉKSZÁLLÍTÁSBAN

FONTOS VÁLTOZÁSOK A 
HULLADÉKSZÁLLÍTÁSBAN

2024. január 1-től a kommunális hulladékgyűjtő 
edényeket (kukákat) a korábbi keddi nap helyett 
péntekenként üríti ki a szolgáltató. A zsákban gyűjtött 
kommunális hulladék elszállításának napja továbbra 
is hétfő. A szelektív zsákokat minden hónap első és 
harmadik csütörtökjén szállítják el.
Az alábbiakban részletes tájékoztatónkat olvashatják:

2023. július 1-től a hulladékgazdálkodási közszolgáltatás 
kikerült az önkormányzatok által ellátandó feladatok 
közül és állami közfeladattá vált. Ugyanettől a dátumtól 
kezdve az állami hulladékgazdálkodási közfeladatot – 
Magyarország egészére kiterjedően – kizárólagosan a 
MOHU MOL Hulladékgazdálkodási Zrt., mint koncessziós 
társaság látja el. 2024. január 1-től Visegrádon a MOHU 
MOL Hulladékgazdálkodási Zrt. megbízásából a BKM 
Budapesti Közművek Nonprofi t Zrt. látja el a települési 
hulladékgazdálkodási feladatokat. Az átszervezés 
elsődlegesen a feladatot végző személyében történő változást 
jelent, azonban – a szolgáltatás általános színvonalának 
és terjedelmének megtartása mellett – néhány változás 
mindenképpen lesz.

1. A kommunális hulladékgyűjtő edénnyel (kukával) 
rendelkező lakossági és intézményi ügyfelek esetében a 
korábbi keddi nap helyett a pénteki napokon kerül sor 
a kommunális hulladék begyűjtésére Visegrád teljes 
területén. A BKM Budapesti Közművek Nonprofi t Zrt. 
munkatársai kérik, hogy a kommunális hulladékgyűjtő 
edényeket legkésőbb a gyűjtési napon, reggel 5 óráig 
helyezzék ki jól látható és megközelíthető helyre! 
A „kukamatricás” rendszer megmarad. Az adott évre 
vonatkozó matrica kiadásáról és az átvételi lehetőségről 
a márciusban esedékes kommunális adó befi zetését 
követően adunk tájékoztatást.

A zsákban gyűjtött kommunális hulladék 
vonatkozásában egyelőre nincs változás. A 
Városgazdálkodási Csoport munkatársai az eddig 
megszokott módon, a hétfői napokon szállítják el a 
zsákokat. A jelenleg használatos zöld színű zsákokat a 
szolgáltatóval történt egyeztetés és Önkormányzatunk 
kérése alapján elfogadják, nincs szükség a lecserélésükre.

2. A hulladékgazdálkodási feladatokat ellátó céggel 
nem a lakosok egyenként, hanem Önkormányzatunk 
kötött szerződést, külön szemétdíj bevezetését 
továbbra sem tervezzük.

3. A szelektív hulladék gyűjtése a korábbi pénteki 
napokról átkerült minden hónap első és harmadik 
csütörtökjére. Egyelőre marad az eddig megszokott 
zsákos rendszer, de a BKM Budapesti Közművek 
Nonprofi t Zrt. tájékoztatása szerint a 2024-es év során 
gyűjtőedényt kapnak a lakosok kifejezetten erre a célra. 
A gyűjtőedény átvételével kapcsolatban a későbbiekben 
kapunk információt, ezt követően tudjuk majd 
tájékoztatni Önöket.

4. A zöldhulladékot a lakosoktól a továbbiakban is a 
Városgazdálkodási Csoport gyűjti össze egy gyűjtőpontra, 
ahonnan a BKM Budapesti Közművek Nonprofi t Zrt. 
munkatársai szállítják el. A zöldhulladék begyűjtése a 
szokásos módon, a tavasztól őszig tartó időszakban zajlik. 

5. A lomtalanítás vonatkozásában nem lesz változás, 
évente egy alkalommal továbbra is térítésmentesen 
biztosított a lakosság részére, a megszokott, házhoz menő 
rendszerben.

6. A veszélyes hulladék gyűjtésére a MOHU MOL 
Hulladékgazdálkodási Zrt. a kifejezetten erre szerződött 
partnerekkel biztosít lehetőséget, melyre az igényt 
Önkormányzatunknak kell jelezni.

LEGFONTOSABB DÁTUMOK JANUÁRBAN

Kommunális hulladék elszállítása a kommunális 
hulladék gyűjtő edénnyel (kukával) rendelkező 

lakossági és intézményi ügyfelektől
Január 5., 12., 19., 26. (pénteki napok)

Kommunális hulladék elszállítása zsákos gyűjtés 
esetén

Január 2. kedd, 8., 15., 22., 29. (hétfői napok)

Házhoz menő szelektív hulladékgyűjtés
Január 4. és 18. (csütörtöki napok)

Fenti tájékoztatónk megtalálható a www.visegrad.hu 
weboldalon is. Amennyiben további információkat 
kapunk a hulladékgazdálkodási feladatokat ellátó cégtől, 
a megszokott csatornákon és felületeken keresztül 
(városi honlap és facebook oldal, Visegrádi Hírek, hírlevél) 
tájékoztatjuk Önöket.

BKM Budapesti Közművek Nonprofi t Zrt.,
Visegrád Város Önkormányzata
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A HULLADÉK ELSZÁLLÍTÁSÁNAK RENDJE 2024. évben 
 

TISZTELT VISEGRÁDI LAKOS, TISZTELT ÜGYFELÜNK! 
 

Alábbi kiadványunkban szeretnénk tájékoztatni a lakóhelyére vonatkozóan a hulladék elszállításának 
rendjéről, és az ezzel kapcsolatos további információkról. Kérjük, hogy a hulladékot minden esetben 

legkésőbb a gyűjtési napon reggel 5:00-ig kikészíteni szíveskedjen.  
 

 
 

Kérjük, a szolgáltatással kapcsolatos valamennyi kérdésével, észrevételével, esetleges panaszával 
forduljon bizalommal ügyfélszolgálatunkhoz, melynek elérhetőségeit a tájékoztató alján és a 

www.fkf.hu weboldalon találhatja. 
 

TÁJÉKOZTATÓ A KOMMUNÁLIS (HÁZTARTÁSI) HULLADÉKGYŰJTÉSRŐL:  
Kommunális (háztartási) hulladék a háztartásokban képződő vegyes, elkülönítetten gyűjtött, valamint 
nagydarabos hulladék, ideértve a lakásokban, lakóingatlanokban, a pihenés, üdülés céljára használt 
helyiségekben, valamint a lakóházak közös használatú helyiségeiben és területein képződő hulladékot. Kérjük, 
hogy a hulladékokat minden esetben legkésőbb a gyűjtési napon reggel 5:00-ig, jól megközelíthető és látható 
helyre kikészíteni szíveskedjen. 
 
Kommunális hulladék gyűjtése heti gyakorisággal történik, a teljes település területén lakosok és közületek 
részére egyaránt minden hét PÉNTEKI napján. 
  

H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V
01 02 03 04 05 06 07 01 02 03 04 01 02 03 01 02 03 04 05 06 07
08 09 10 11 12 13 14 05 06 07 08 09 10 11 04 05 06 07 08 09 10 08 09 10 11 12 13 14
15 16 17 18 19 20 21 12 13 14 15 16 17 18 11 12 13 14 15 16 17 15 16 17 18 19 20 21
22 23 24 25 26 27 28 19 20 21 22 23 24 25 18 19 20 21 22 23 24 22 23 24 25 26 27 28
29 30 31 26 27 28 29 25 26 27 28 29 30 31 29 30

H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V
01 02 03 04 05 01 02 01 02 03 04 05 06 07 01 02 03 04

06 07 08 09 10 11 12 03 04 05 06 07 08 09 08 09 10 11 12 13 14 05 06 07 08 09 10 11
13 14 15 16 17 18 19 10 11 12 13 14 15 16 15 16 17 18 19 20 21 12 13 14 15 16 17 18
20 21 22 23 24 25 26 17 18 19 20 21 22 23 22 23 24 25 26 27 28 19 20 21 22 23 24 25
27 28 29 30 31 24 25 26 27 28 29 30 29 30 31 26 27 28 29 30 31

H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V H K Sz Cs P Sz V
01 01 02 03 04 05 06 01 02 03 01

02 03 04 05 06 07 08 07 08 09 10 11 12 13 04 05 06 07 08 09 10 02 03 04 05 06 07 08
09 10 11 12 13 14 15 14 15 16 17 18 19 20 11 12 13 14 15 16 17 09 10 11 12 13 14 15
16 17 18 19 20 21 22 21 22 23 24 25 26 27 18 19 20 21 22 23 24 16 17 18 19 20 21 22
23 24 25 26 27 28 29 28 29 30 31 25 26 27 28 29 30 23 24 25 26 27 28 29
30 30 31

Kommunális hulladékgyűjtés (lakosság és közületek) 

Budakalász Ügyfélszolgálati Pont (bővebben az ügyfélszolgálatokról a Tájékoztató végén)
Házhozmenő szelektív hulladékgyűjtés

SZEPTEMBER OKTÓBER NOVEMBER DECEMBER

JANUÁR FEBRUÁR MÁRCIUS ÁPRILIS

MÁJUS JÚNIUS JÚLIUS AUGUSZTUS
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TÁJÉKOZTATÓ A HÁZHOZMENŐ SZELEKTÍV HULLADÉKGYŰJTÉSRŐL: 
Az utóbbi évtizedekben a mindannyiunkat körülvevő természeti és társadalmi környezet óriási változásokon 
ment keresztül, kiemelt jelentőséget kapott a környezetvédelem, a környezettudatos gondolkodás.  
Napjaink fogyasztói társadalmaiban felismerték, hogy a Föld véges nyersanyag és energiaforrás készleteinek 
kimerítése helyett, a keletkezett töméntelen mennyiségű hulladék ésszerű hasznosítása, a felelős 
hulladékgazdálkodás nem csak csökkenti a környezeti terhelést, de az újrahasznosítás során rengeteg újra 
felhasználható anyag kerül vissza a gazdaságba, az ipari termelésbe ahelyett, hogy szeméthalmokat építenénk.  
Nem hiába lett a felelős hulladékgazdálkodás alapgondolata a három „R”: Reduce, Reuse, Recycle. Reduce 
(jelentése: csökkentés), azaz a hulladék csökkentése áll első helyen, mint legjelentősebb tényező.  (pl. 
eldobható nylon szatyrok helyett használjuk szövet szatyrot, alufólia helyett uzsonnás dobozba tegyük a 
szendvicset). Reuse (jelentése: újrafelhasználás), tehát amit csak lehet, kidobás helyett ismételten vegyünk 
használatba. (pl. a kiöblített befőttesüvegben magunk is tehetünk el befőttet, savanyúságot). Recycle (jelentése: 
újrahasznosítás), azaz a hulladék feldolgozása és ebből újabb termékek előállítása, amelyhez elengedhetetlen, 
hogy a hulladékot a megfelelő módon, szelektíven gyűjtsük. Fontos, hogy mit, hova és hogyan helyezünk. 
Környezettudatosságunkkal hozzájárulhatunk tágabb és szűkebb lakókörnyezetünk megóvásához is. 
 
SZELEKTÍVEN GYŰJTHETŐ HULLADÉKOK ÉS AZOK GYŰJTÉSÉNEK MÓDJA: 
PAPÍR: ide tartozik minden könyv, füzet, újságpapír, magazin, csomagolópapír, hullámpapír, karton, 
papírguriga.  
Fontos, hogy a dobozokat lapítsuk össze, csökkentsük a térfogatukat, így sokkal kevesebb helyet foglalnak 
el. Továbbá a szelektíven gyűjtött papírok közé ne tegyünk ételhulladékkal szennyezett (vegyszerrel érintkezett, 
vagy olajos, zsíros) papírokat, például a pizzás dobozt. Használt papír zsebkendőt vagy szalvétát se dobjunk 
ide. 
 
MŰANYAG ÉS FÉM: ide tartoznak az üdítős- és ásványvizes palackok, kiöblített háztartási flakonok és azok 
kupakjai (samponos, habfürdős flakon), háztartásban előforduló tiszta fóliák (szatyrok, tasakok, csomagoló 
fóliák), kimosott tejfölös-, joghurtos poharak, továbbá a különféle háztartási fémhulladékok (pl. evőeszköz) és 
italos- valamint konzervdobozok, kiöblített és összelapított italos karton (tejes-, gyümölcsleves doboz). 
A különválogatva gyűjtött fém és műanyag közé ne kerüljön zsíros, olajos, háztartási vegyi anyaggal 
szennyezett (nem kimosott) flakon, margarinos doboz, élelmiszer maradványt tartalmazó műanyag, 
hungarocell, CD-lemez, magnó- és videókazetta, egyéb nem csomagolási műanyag (pl. nylon harisnya), mert 
újrahasznosításuk a jelenlegi technológiákkal nem megoldható. 
 
FIGYELEM! A szelektív hulladék papír, műanyag és fém hulladék esetében együtt kerül begyűjtésre. 
 
Kérjük, hogy a szelektív hulladék gyűjtésének napján reggel 5:00-ig az ingatlanuk elé, jól látható, 
megközelíthető helyre szíveskedjen kikészíteni a hulladékokat beazonosítására alkalmas átlátszó 
zsákban. 
 
ÜVEGHULLADÉK: Üvegnek számít minden italos-, parfümös és egyéb öblös üveg. Fontos, hogy az edénybe 
kupak nélkül helyezze el az üvegeket. Az üveghulladékokat a településen a Városgazdálkodási Csoport által 
megjelölt hulladékgyűjtő ponton tudja leadni. 

ZÖLDHULLADÉK: Lomb, fa- és bokornyesedék, nyírt fű, gyom. Ügyeljen arra, hogy az elszállításra szolgáló 
zsákba kizárólag zöldhulladék kerüljön! Lomb, fa- és bokornyesedék, nyírt fű, gyom zsákban helyezhető ki, fás 
szárúak, ágak, gallyak pedig kötegelve. (az ágak maximum 1 méteres hosszúságúak és 10 cm 
átmérőjűek lehetnek). A zöldhulladékokat kérjük a Városgazdálkodási Csoport által megjelölt nap(ok)on 
reggel 06:00-ig elszállításra kikészíteni szíveskedjen az ingatlan elé, jól látható, megközelíthető helyre az erre 
rendszeresített zöldhulladékgyűjtő zsákokba.  

A januári zöldhulladékgyűjtés során az Önkormányzat Városgazdálkodási Csoportja által megjelölt 
nap(ok)on kerülnek a díszítő elemektől és egyéb hulladékoktól mentes fenyőfák elszállításra. 
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MIT HOGYAN GYŰJTSÜNK?  
 
 

SZELEKTÍVEN 
GYŰJTHETŐ 

SZELEKTÍVEN 
NEM 

GYŰJTHETŐ 
papír 

 

- kartondobozok 
- színes vagy fekete fehér 

újságok 
- hullámpapírok 
- irodai papírok 
- könyvek, füzetek, 

prospektusok 

indigó, 
címke, 
hőérzékeny papír, 
zsíros ételmaradékkal 
szennyezett papír, 
műanyagborító, 
papír pelenka 

műanyag 

 

- üdítős, ásványvizes 
palackok 

- margarinos dobozok 
- étolajos flakonok 
- joghurtos, tejfölös dobozok 
- samponos, tusfürdős 

flakonok 
- mosószeres flakonok 
- műanyag egyszer 

használatos tányérok 
- műanyag szatyrok, fóliák 
- tejes, gyümölcsleves 

többrétegű Tetra-Pack 
dobozok 

műanyag háztartási 
eszközök, műanyag bútorok, 
használati tárgyak, műanyag 
tányérok, dobozok, zsírral, 
olajjal, mérgező anyaggal, 
vegyszerrel szennyezett 
műanyaghulladékok, klór 
tartalmú (PVC) hulladékok, 
Hypo-s műanyag flakonok, 
PVC csövek, számítógép- 
vagy autóalkatrészek, 
Folpack fóliák 

fém 

 

- sörös, üdítős energiaitalos 
dobozok  

- befőttes- és italosüvegek 
záró fedelei, 

- fém kupakok 
- KIÖBLÍTETT 

konzervdobozok (kutya- és 
macskaeledeles is)  

zsíros, olajos, vegyszeres és 
festékes dobozok, 
hajtógázas sprayk, 
egyéb ismeretlen anyagok, 
háztartási szemét, 
alumínium tálcák,  
alufólia 

 
LOMHULLADÉK: 
 
Lomhulladék gyűjtése házhoz menő rendszerben történik a Városgazdálkodási Csoport által megjelölt 
napokon. 
Lomtalanítás során átadott lomhulladék nem haladhatja meg az 1 m3/ingatlan/év mennyiséget. 
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Lomtalanítás során nem kerülhet átadásra: 
 a háztartásokban naponta képződő háztartási 

hulladék, 
 ipari, mezőgazdasági tevékenység 

következtében keletkezett hulladék, 
 veszélyes hulladék, 
 építési törmelék, 

 

 autógumi, autóroncs, 
 szénpor, hamu, 
 föld, 
 elkülönítetten gyűjtött üveg, papír, műanyag és 

fém hulladék, 
 zöldhulladék (ág, nyesedék, lomb, fű). 

 

 
ÜGYFÉLSZOLGÁLATI CSATORNÁINK ELÉRHETŐSÉGE ÉS NYITVATARTÁSA: 

 

 

Időpontfoglalás

fkfzrt@fkf.hu info@budapestikozmuvek. www.fkf.hu www.budapestikozmuvek.hu

BKM BARÁZDA UTCA BKM ÁRKÁD BKM FŐ UTCA BKM ECSERI ÚT 
BUDAKALÁSZ 

ÜGYFÉLSZOLGÁLATI PONT
1116 Budapest, 1106 Budapest, 1027 Budapest, 1098 Budapest, 2011 Budakalász

Barázda utca 20-30. Örs vezér tere 25/B. Fő utca 47. Ecseri út 8-12.
Klinger Henrik utcai 

hulladékudvar

A Fehérvári és Szerémi út között.
Bejárat: 2/a parkoló felől vagy 
közvetlenül az utcáról: Kerepesi 
út 25/b 2.em. (lif t).

Bejárat: Batthyány téri 
metrómegállótól pár percre, 
a Margit híd irányában.

Bejárat: BKSZC Gundel 
Károly Technikummal 
szemben, zöld kerítés 
mentén.

Hétfő :     8:00 – 16:00 Hétfő :     9:00 – 17:00 Hétfő :     8:00 – 16:00 Hétfő :     8:00 – 16:00

Kedd :     8:00 – 16:00 Kedd :     9:00 – 17:00 Kedd :     9:00 – 18:00 Kedd :     8:00 – 16:00

Szerda :  8:00 – 16:00 Szerda :  9:00 – 17:00 Szerda :  8:00 – 16:00 Szerda :  8:00 – 16:00

Csüt. :     9:00 – 18:00 Csüt. :     8:00 – 20:00 Csüt. :     8:00 – 16:00 Csüt. :     9:00 – 18:00 10:00 - 14:00 

Péntek :  8:00 – 14:00 Péntek :  8:00 – 14:00 Péntek :  8:00 – 14:00 Péntek :  8:00 – 14:00

Pénztári 
nyitvatartás

H, K, SZ, CS, P: 

nyitvatartással megegyező.

H, K, SZ, CS, P: 

nyitvatartással megegyező.

H, K, SZ, CS, P: 

nyitvatartással megegyező.

H, K, SZ, CS, P: 

nyitvatartással megegyező. -

Fizetési lehetőségek Bankkártya Bankkártya
Készpénz
Bankkártya

Készpénz
Bankkártya -

Zsákértékesítés Zsákértékesítés Zsákértékesítés Zsákértékesítés -
Kommunális és szelektív 
tartályok átvétele (előre 
egy eztetett időpont alapján)

-

Hétfő

Kedd

Szerda

Csütörtök

Péntek

8:00-20:00

8:00-15:00

+36 1 700 7000 

E-mail:  Honlap

TELEFONOS ÜGYFÉLSZOLGÁLAT
 NYITVATARTÁS

Nyitvatartás

8:00-16:00

8:00-16:00

Kiegészítő 
információk

Időpontfoglalás személyes ügyintézéshez

BKM Budapesti Közművek Nonprofit Zrt. 
ELÉRHETŐSÉGEI 2024.01.01-től

Cím

Ügyfélfogadás minden hónap 
utolsó csütörtöki napján 

SZEMÉLYES ÜGYFÉLSZOLGÁLATOK ELÉRHETŐSÉGEI ÉS 
NYITVATARTÁSUK - BUDAPESTEN ÉS BUDAKALÁSZON

8:00-16:00
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FENYŐFAGYŰJTÉS

Tájékoztatjuk a Kedves Visegrádiakat, hogy a Városgazdálkodási Csoport munkatársai az ünnepek után, 2024. január 
8-án és 15-én összegyűjtik az ingatlanok elé kihelyezett fenyőfákat. Kérjük, a kihelyezésről az Önök által választott, 
fent megjelölt napok valamelyikén, reggel 7 óráig gondoskodjanak! Kizárólag díszítő elemektől és egyéb hulladékoktól 
mentes fenyőfát szállítunk el!

Városgazdálkodási Csoport

KÉRÉS A LAKOSSÁGHOZ

Fokozottan kérjük Önöket, hogy havazások idején, akinek módja van rá, a saját ingatlanán belül parkoljon 
annak érdekében, hogy a Városgazdálkodási Csoport munkatársai a lehető leghatékonyabban el tudják végezni 
közterületeinken a hó eltakarítását. Együttműködésüket ezúton is köszönjük!

Gyermekétkeztetési, illetve egyéb étkezési intézményi térítési díjtételek a Visegrád Városi Konyhán:

Érvényes 2024 január 1-étől.

ÉTKEZÉSI DÍJAKRÓL

A szociális étkezésért fi zetendő intézményi térítési díj 2024. január 1-étől 975 Ft

a Visegrád Városi Konyhán.

 
Személyi fizetendő térítési díj

napi összege

Óvoda
150, - Ft/főtízórai:

ebéd: 368, - Ft/fő
uzsonna: 150, - Ft/fő
tízórai, ebéd, uzsonna: 670, - Ft/fő
Általános iskola

167, - Ft/főtízórai:
ebéd: 610, - Ft/fő
uzsonna: 167, - Ft/fő
tízórai, ebéd, uzsonna: 945, - Ft/fő
Önkormányzati intézmények alkalmazottai 840, - Ft/fő
Külső vendégétkező 1.515, - Ft/fő
Külső vendég-gyermekétkező 1.220, - Ft/fő
Erdei iskola 940,- Ft/fő
Speciális gyermekétkeztetés 1.675, - Ft/fő
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PÁLYÁZATI KIÍRÁS A CIVIL ALAPBÓL
TÖRTÉNŐ TÁMOGATÁS ELNYERÉSÉRE 2024.

Kedves Civil Szervezetek!

Visegrád Város Önkormányzat Kulturális, Oktatási 
és Sport Bizottsága úgy döntött, hogy a Városban 
működő civil szervezetek számára nyújtandó 
támogatási alapot 1 millió forinttal megemeli annak 
érdekében, hogy erősítse a civil szervezeteket, segítse 
azok működését és az általuk Visegrádon szervezett 
programok megvalósulását.
Visegrád Város Önkormányzata pénzügyi támogatást 
nyújt összesen 2.500.000, - forintos keretösszeg 
felosztásával a városban működő civil szervezetek, 
alapítványok részére: folyamatos működésük és 
programjaik megvalósítása érdekében, amennyiben a 
tevékenységük, programjuk Visegrád és lakosságának 
érdekeit szolgálja és a programok megvalósulásának 
helyszíne Visegrádon van.

1. A város civil szervezetei évente egyszer nyújthatnak 
be pályázatot pénzügyi, anyagi támogatás elnyerésére, az 
alábbi témakörökben:

• Működésre általában, évi maximum 100.000 Ft 
erejéig (működési költségek például: könyvelés, 
irodabérlet, telefonköltségek, szervezet 
tulajdonában álló mobiltelefon költségei, 
bankszámlavezetés költségei, rezsiköltségek, 
nyomtatvány- és papírköltségek).

• Visegrádon megrendezésre kerülő programok 
megvalósítására, konkrét programok és időpontok 
megnevezésével – nem részesülhet támogatásban 
a csak a szervezet tagjai számára meghirdetett 
esemény, színházlátogatás, kirándulás; nyilvános 
sportrendezvény azonban támogatható. Egy program 
megvalósulása esetén a számlával igazolt kiadások 
max. 20%-a, vagy eseményenként max. 20.000.-Ft 
számolható el vendéglátásra. 

• Kis értékű eszközök vásárlására, maximum 50.000 
Ft/eszköz értékhatárig

• Más pályázati kiírásra benyújtandó pályázati 
önrészhez való hozzájárulásra, év közbeni beadással 
és egyéni elbírálással.

2. A pályázat benyújtásának feltétele:

• A bírósági vagy más, erre jogosult szerv bejegyzése

• Visegrád városban folytatott, folyamatos és igazolt 
tevékenység

• Tárgyévet megelőző évi tevékenységről szóló 
beszámoló benyújtása és elfogadása

3. A pályázat benyújtásának határideje: 2024. 
február 09. (péntek) 12 óra

4. A pályázathoz az alábbiakat kell csatolni:

• A szervezet éves programtervét

• A szervezet éves költségvetésének tervezetét

• A pályázatban a pályázati cél szöveges indoklásához 
csatolni kell a részletes költségvetést, megjelölve az 
önrészt, az esetleges szponzorokat és a kért támogatási 
összeget. A programok önrészének bemutatása 
során a pályázónak azt kell megjelölnie, hogy az 
egyes tervezett programokhoz milyen összeg önrészt 
biztosít és azt milyen formában (például: tagdíj, 
önkéntes hozzájárulás, máshonnan kapott támogatás 
stb.) teszi. Az önrész rendelkezésre bocsátható, ill. 
vállalható önkéntes munka formájában is. 

A pályázók részére Visegrád Város Önkormányzata 
a pályázat benyújtását segítendő, elektronikusan 
kitölthető táblázatot bocsát rendelkezésre. A pályázók a 
pályázat benyújtásával vállalják, hogy a megvalósítandó 
programokat – amennyiben az lehetséges – a helyben 
szokásos módon (Visegrádi Hírek, honlap, hirdetőtábla 
stb.) meghirdetik.

5. A benyújtott pályázatokat Visegrád Város 
Önkormányzat Kulturális, Oktatási és Sport Bizottsága 
bírálja el és hoz döntést a támogatás kérdésében. A 
bizottság az igények elbírálása során jogosult a kért 
támogatási összeget csökkenteni, vagy bizonyos 
programrészek támogatásától eltekinteni. A támogatásban 
részesülő legkésőbb a támogatási szerződés megkötéséig 
köteles írásban bejelenteni, hogy a pályázat és a 
támogató döntés ismeretében mely programok tényleges 
megvalósítását vállalja. Az így bejelentett program a 
szerződés mellékletét képezi és az elszámolás leadásakor 
e programok megvalósulásáról kell beszámolni.

6. Amennyiben a támogatott észleli, hogy év közben 
a programok vagy a támogatott tartalom tekintetében 
módosítás válik szükségessé, köteles ezt a program 
tervezett megvalósulása előtt a Kulturális, Oktatási és Sport 
Bizottságnak írásban jelezni és a szerződés módosítását 
kezdeményezni! Utólag a szerződés módosítására nincs 
lehetőség, a fel nem használt támogatási összeget vissza 
kell fi zetni.
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7. A nyújtott pénzügyi támogatásról legkésőbb a 
tárgyévet követő év március 31-ig kell elszámolni 
a polgármesteri hivatalban. Az elszámolásnak két 
részből kell állnia, egy szöveges beszámolóból, és egy 
pénzügyi beszámolóból. A tartalmi beszámolónak 
pedig a pályázott cél megvalósulásának bemutatását 
kell tartalmaznia. A pénzügyi beszámoló a törvényi 
elírásoknak megfelelően, az önkormányzat pénzügyi 
vezetője által kidolgozott formában kell, hogy 
megtörténjék. A pénzügyi beszámolóban (elszámoló 
lapon) külön fel kell tüntetni a programokra, a 
működésre és a kis értékű tárgyi eszközökre fordított 
támogatás felhasználását bizonyító számlák számát, 
és csatolni kell a támogatott nevére kiállított számlák 
másolatait is. A beszámolóhoz mellékelni kell továbbá 
az önrész, ill. az egyéb támogatásokból megvalósult 
programok, beszerzések stb. bizonylatainak, számláinak 

másolatait is. A beszámoló és a pénzügyi elszámolás 
elkészítéséhez kérdés esetén szívesen nyújtunk segítséget 
a civil szervezetek részére. Az önkormányzat fenntartja a 
jogot, hogy beszámolókat és elszámolásokat ellenőrizze, 
amennyiben szükséges, az érintett szervezet bevonásával 
és kötelező adatszolgáltatása mellett. Amennyiben a teljes 
támogatás összegéről nem tudnak elszámolni, úgy a civil 
szervezetnek a fennmaradó összeget vissza kell fi zetnie 
az önkormányzat részére. Ha ez nem történik meg, a 
következő évi támogatásból kizárja magát a szervezet.

8. Ez a támogatási rendszer nem terjed ki azon civil 
szervezetekre, melyek költségvetési soron részesülnek 
támogatásban.

Visegrád Város Önkormányzat Kulturális, 
Oktatási és Sport Bizottsága

PÁLYÁZATI KIÍRÁS AZ IFJÚSÁGI ALAPBÓL
TÖRTÉNŐ TÁMOGATÁS ELNYERÉSÉRE 2024.

Visegrád Város Önkormányzata pályázatot hirdet 
összesen 2.000.000.-Ft-os keretösszeg felosztásával - 
helyi ifj úsági programok, csoportok, Visegrádon 
megvalósuló programok támogatására. A pályázati 
felhívásra nem nyújthat be pályázatot az a szervezet, 
jogi személy stb., amely Visegrád Város költségvetéséből 
címzetten támogatást kap vagy a Civil Alap pályázat 
benyújtására egyébként jogosult.

Felhívjuk a fi gyelmet, hogy a jelen pályázatot a 2024. 
március 01. és 2025. február 28. között megvalósítandó 
célok támogatására hirdetjük meg.

Pályázhatnak jogi megkötés nélkül mindazon 
szerveződések, közösségek és magánszemélyek:

1. alcél / 700.000.-Ft. keretösszeg: akik programjukkal 
a visegrádi gyermek és ifj úsági korosztály, valamint 
fi atal felnőttek számára kulturális, szabadidő és 
sportprogramok, táborok szervezésére vállalkoznak, 
ideértve a Fellegvár Óvoda és az Áprily Lajos Általános 
Iskola oktatói, nevelői, szülői közösségei stb. által 
szervezett programokat is. Nem feltétel, hogy a program 
Visegrádon valósuljon meg.

2. alcél / 700.000.-Ft. keretösszeg: akik Visegrádon vagy 
máshol megvalósuló, de visegrádi gyermek és ifj úsági 
korosztály, valamint fi atal felnőttek számára táborok, 
vízitúrák, sporttáborok, kirándulások, sportesemények 
szervezésére vállalkoznak, kivéve a Fellegvár Óvoda 
és az Áprily Lajos Általános Iskola által szervezett 
programokat.

3. alcél / 600.000.-Ft. keretösszeg: esetén széles korosztály 
számára hozzáférhető, de elsősorban a fi atal felnőtteknek 
szervezendő, Visegrádon megvalósuló kulturális, 
szórakoztató műsorok szervezését támogatja a bizottság. 

Mindhárom alcél esetén a pályázókat arra kérjük, hogy 
röviden mutassák be a pályázót és tevékenységét, röviden 
fejtsék ki programjuk lényegét (a program tartalmi célja, 
várható eredménye, költségvetése, közreműködők, 
korosztály stb.), valamint azt a konkrét feladatot, 
amelynek anyagi fedezetét az Ifj úsági Alaptól várják. Ezt 
konkrét (becsült) összeg meghatározásával tegyék, illetve 
amennyiben rendelkeznek önerővel, ezt is jelezzék. 
Kérjük, hogy a program megvalósításának kezdeti és 
befejező időpontját tartalmazza a pályázat, valamint 
azt, hogy máshová is pályáztak-e ezzel a tervvel, illetve 
kaptak-e máshonnan támogatást. 

Az ifj úsági programokra elnyert összeg nem fordítható 
30.000.-Ft feletti tárgyi eszköz vásárlására, illetve, ha 
ennél nagyobb költség technikai eszköz beszerzésére 
kerül sor, akkor az ehhez nyújtott támogatás nem 
haladhatja meg a 30.000.-Ft-ot. A támogatásban részesült 
pályázókkal Visegrád város támogatási szerződést köt. 
A döntés kézhezvételétől számított egy hónapon belül 
a pályázó köteles szerződést kötni az önkormányzattal. 
Amennyiben a pályázó ezt elmulasztja, a bizottság ezt 
a tényt automatikusan a támogatástól való elállásként 
kezeli.  
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Amennyiben a támogatott észleli, hogy év közben a 
programok vagy a támogatott tartalom tekintetében 
módosítás válik szükségessé, köteles ezt a program 
tervezett megvalósulása előtt a kulturális bizottságnak 
írásban jelezni és a szerződés módosítását 
kezdeményezni! Utólag a szerződés módosítására nincs 
lehetőség, a fel nem használt támogatási összeget vissza 
kell fi zetni.

Felhívjuk a pályázók fi gyelmét, hogy a pályázati összeg 
felhasználásáról rövid tartalmi beszámolót és a pályázó 
nevére kiállított számlát kér a Kulturális, Oktatási és 
Sport Bizottság. A nyújtott pénzügyi támogatásról 
a számlákat minden esetben legkésőbb a tárgyévet 
követő év március 31-ig le kell adni a polgármesteri 
hivatalban. Csak olyan bizonylat fogadható el, amelyet 
a pályázat benyújtását követően állítottak ki. Beszámoló 
hiányában a bizottság az elkövetkezendő évben kizárja a 
pályázót a további pályázatokból, valamint a folyósított 
támogatást jegybanki alapkamattal növelten kell 
visszafi zetni. A pályázat előfi nanszírozású, ez azt jelenti, 
hogy a döntés után a támogatási szerződés aláírását 
követően a pályázó hozzájuthat az elnyert összeghez.

A pályázatok benyújtásának határideje: 2024. február 
09. (péntek) 12:00 óra.

A határidőt követően beérkező pályázatokat nem áll 
módunkban elbírálni. 

A pályázatokat postai úton a 2025- Visegrád, Fő u. 81. 
címre lehet beküldeni, vagy személyes beadásra a 2025- 
Visegrád, Fő u. 81. címen van mód. 

A borítékra kérjük ráírni: Visegrád Város Önkormányzat 
Kulturális, Oktatási és Sport Bizottsága Ifj úsági Alap 
pályázat, valamint a választott céltól függően: Ifj úsági 
programok támogatása/Táborok szervezése/Visegrádon 
megvalósuló program támogatása.

A benyújtott pályázatokat Visegrád Város Önkormányzat 
Kulturális, Oktatási és Sport Bizottsága bírálja el és hoz 
döntést a támogatás kérdésében.

Visegrád Város Önkormányzat Kulturális, 
Oktatási és Sport Bizottsága

PÁLYÁZATI KIÍRÁS A TESTVÉRVÁROSI ALAPBÓL
TÖRTÉNŐ TÁMOGATÁS ELNYERÉSÉRE 2024.

Visegrád Város Önkormányzata 2015-ben új 
pályázati alapot hívott életre, annak érdekében, hogy 
segítse a város lakóit abban, hogy a testvérvárosi 
kapcsolatokat és az abban rejlő lehetőségeket mind 
jobban kihasználhassák és ezeket a kapcsolatokat élővé 
és személyessé tegyék. Éppen ezért Visegrád Város 
Önkormányzata pénzügyi támogatást nyújt összesen 
1.000.000 forintos keretösszeg felosztásával – a városban 
működő civil szervezeteknek és magánszemélyeknek 
egyaránt (elfogadott költségvetésből gazdálkodó 
intézmény, cég és önkormányzat nem pályázhat), olyan 
programok megvalósítására, melyeket a bevezetőben 
megjelölt cél érdekében szerveznek meg, és amennyiben 
tevékenységük, programjuk Visegrád és lakosságának 
érdekeit szolgálja. 

A programok helyszíne egyaránt lehet Visegrád, 
Obergünzburg, Parajd, Lanciano.

Minden civilszervezet, vagy magánszemély évente 
egyszer nyújthat be pályázatot pénzügyi, anyagi 
támogatás elnyerésére témakör megkötése nélkül. 

A pályázat keretein belül azonban támogatás nem kérhető 
szállásra és étkezésre.

2. A pályázat benyújtásának határideje: 2024. 
február 09. (péntek) 12:00 óra

3. A pályázathoz az alábbiakat kell csatolni:

• A megvalósítandó program részletes tervét és 
indoklását

• A megvalósítandó program részletes költségvetését

• A megvalósításhoz kapcsolódó önrész mértékét és 
jellegét tételesen

• A testvérvárosban működő partner szervezet 
vagy magánszemély közös rendezésre vonatkozó 
szándéknyilatkozatát eredetiben, és magyarra 
lefordítva

• A testvérvárosban működő partner szervezet vagy 
magánszemély vállalásait (szervezési, természetbeni 
vagy anyagi vállalás egyaránt lehet) tartalmazó 
levelét eredetiben, és magyarra lefordítva

A pályázók a pályázat benyújtásával vállalják, hogy a 
megvalósítandó programjaikat – amennyiben az lehetséges 
– a helyben szokásos módon (Visegrádi Hírek, honlap, 
hirdetőtábla stb.) meghirdetik, és nyilvánossá teszik.
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4. A benyújtott pályázatokat Visegrád Város 
Önkormányzat Kulturális, Oktatási és Sport 
Bizottsága bírálja el és hoz döntést a támogatás 
kérdésében. A bizottság az igények elbírálása során 
jogosult a kért támogatási összeget csökkenteni, vagy 
bizonyos programrészek támogatásától eltekinteni. 
A támogatásban részesülő legkésőbb a támogatási 
szerződés megkötéséig köteles írásban bejelenteni, 
hogy a pályázat és a támogató döntés ismeretében mely 
programok tényleges megvalósítását vállalja. Az így 
bejelentett program a szerződés mellékletét képezi és az 
elszámolás leadásakor e programok megvalósulásáról 
kell beszámolni. A döntés kézhezvételétől számított egy 
hónapon belül a pályázó köteles szerződést kötni az 
önkormányzattal. Amennyiben a pályázó ezt elmulasztja, 
a bizottság ezt a tényt automatikusan a támogatástól való 
elállásként kezeli.

5. Amennyiben a támogatott észleli, hogy év közben a 
programok vagy a támogatott tartalom tekintetében 
módosítás válik szükségessé, köteles ezt a program 
tervezett megvalósulása előtt a kulturális bizottságnak 
írásban jelezni és a szerződés módosítását 
kezdeményezni! Utólag a szerződés módosítására nincs 
lehetőség, a fel nem használt támogatási összeget vissza 
kell fi zetni.

6. A bizottság döntése alapján a támogatási szerződés 
megkötéséről a jegyző gondoskodik, a hivatal pénzügyi 
vezetője pedig azért felelős, hogy a megítélt támogatás a 
szerződésnek megfelelően kifi zetésre kerüljön.

7. A nyújtott pénzügyi támogatásról legkésőbb a 
tárgyévet követő év március 31-ig kell elszámolni a 
polgármesteri hivatalban. Az elszámolásnak két részből 
kell állnia, egy szöveges beszámolóból, és egy pénzügyi 
beszámolóból. 

A tartalmi beszámolónak pedig a pályázott cél 
megvalósulásának bemutatását kell tartalmaznia. A 
pénzügyi beszámoló a törvényi elírásoknak megfelelően, 
az önkormányzat pénzügyi vezetője által kidolgozott 
formában kell, hogy megtörténjék. A pénzügyi 
beszámolóban (elszámoló lapon) külön fel kell tüntetni 
a programokra fordított támogatás felhasználását 
bizonyító számlák számát, és csatolni kell a támogatott 
nevére kiállított számlák másolatait is.

A beszámoló és a pénzügyi elszámolás elkészítéséhez, 
kérdés esetén szívesen nyújtunk segítséget. Az 
önkormányzat fenntartja a jogot, hogy beszámolókat és 
elszámolásokat ellenőrizze, amennyiben szükséges, az 
érintett szervezet bevonásával és kötelező adatszolgáltatása 
mellett. Amennyiben a teljes támogatás összegéről nem 
tudnak elszámolni, úgy a civil szervezetnek a fennmaradó 
összeget vissza kell fi zetnie az önkormányzat részére. 
Ha ez nem történik meg, a következő évi támogatásból 
kizárja magát a szervezet.

Visegrád Város Önkormányzat Kulturális, 
Oktatási és Sport Bizottsága

BESZÁMOLÓ AZ EGÉSZSÉGÜGYI SZŰRŐVIZSGÁLATOKRÓL

Ismét véget értek az évente megrendezett egészségügyi szűrések az Egészségházban. A városból 234 fő jelent meg ezeken. 
Sajnos több pozitív eset is volt. Természetesen ezeket az embereket a megfelelő szakorvoshoz irányítottuk. A vastagbélrák 
szűrés esetében a pozitív esetek vonatkozásában újabb tesztet végeztünk el a rendelőben. Nagyon szeretnénk, ha a jövőben 
még több lakos jelenne meg az egészségügyi szűrővizsgálatokon a fi atalabb korosztályból is.

Pappné Pintér Klára

TÁJÉKOZTATÁS AZ NOVEMBER HÓNAPBAN VÉGREHAJTOTT 
RENDÉSZETI FELADATOKRÓL

Visegrád területén teljesített óraszám: 16 óra

teljesített km: 471 km

Saját kezdeményezésű intézkedések száma:

7 esetben került sor a gépjárművezetője távollétében 
történő fi gyelmeztetés szankció alkalmazására, melyből:

4 esetben került sor az 1/1975. (II.5) KPM-BM együttes 
rendelet 40.§. (1) bekezdésébe ütköző „Az úttest 
menetirány szerinti jobb szélén, azzal párhuzamosan, 
egy sorban történő szabály megszegésével állt meg” 
szabálysértés elkövetése miatt,

1 esetben került sor az 1/1975. (II.5) KPM-BM együttes 
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rendelet 40.§. (8) bekezdés a) pontjába ütköző „Megállt 
a járdán anélkül, hogy azt jelzőtábla vagy útburkolati jel 
megengedné” szabálysértés elkövetése miatt,

1 esetben került sor az 1/1975. (II.5) KPM-BM együttes 
rendelet 40.§. (5) bekezdés d) pontjába ütköző „Megállt 
körforgalmú úton, útkereszteződésben és az úttestek 
széleinek metszéspontjától számított 5 méter távolságon 
belül” szabálysértés elkövetése miatt,

1 esetben került sor az 1/1975. (II.5) KPM-BM együttes 
rendelet 15.§. (1) bekezdés a) pontjába ütköző „Megállni 
tilos” jelzőtábla hatálya alatt állt meg szabálysértés 
elkövetése miatt,

15 esetben került sor a gépjárművezetője távollétében 
történő 13.000 Ft. összegű szabálysértési távolléti helyszíni 
bírság kiszabására, melyből 14 esetben az 1/1975. (II.5) 
KPM-BM együttes rendelet 15.§. (1) bekezdés a) pontja 
alapján „Megállni tilos” jelzőtábla hatálya alatt történő 
megállás” szabálysértés elkövetése miatt,

1 esetben az 1/1975. (II.5) KPM-BM együttes rendelet 40.§. 
(8) bekezdés a) pontjába ütköző „Megállt a járdán anélkül, 
hogy azt jelzőtábla vagy útburkolati jel megengedné” 
szabálysértés elkövetése miatt,

Egyéb: A súlykorláttal védett utca folyamatos ellenőrzése.

Igazgatóságunk a Visegrád területén végrehajtott 
járőrszolgálatot elsődlegesen a frekventált (turisztikai 
szempontból releváns) helyszíneken – 11-es számú főút, Rév 
utca, Nagy Lajos utca, Fő utca, Lepence fürdő, benzinkút, rév 
kikötő és üzletek környezetének ellenőrzése közbiztonsági 
és közlekedés rendészeti szempontok fi gyelembevételével – 
végezte, ezen túlmenően Igazgatóságunk kiemelt fi gyelmet 
fordít a település lakosságának szubjektív biztonság 
érzetére is.

Az együttműködés keretében fontos Igazgatóságunk 
számára, hogy folyamatosan igazodjon a területi 
sajátosságokhoz, úgy, mint a szezonálisan megjelenő 
nagyobb gépjármű forgalom által megnövekedett 
közlekedési szituációk kezelése, turisztikai és 
rendezvény szervezés szempontból frekventált helyek 
visszatérő ellenőrzése, a közbiztonság megtartása 
miatt. Igazgatóságunknál a fenti szempontok alapján 
kerül meghatározásra a szolgálatot teljesítő rendészek 
feladatmeghatározása.

Balogh Andrea
hatósági referens,

Szentendrei Rendészeti Igazgatóság

A rovatot összeállította: 
Grósz Gábor kommunikációs referens, 

Visegrád Város Önkormányzata

KEDVES VISEGRÁDIAK, KEDVES OLVASÓK!

Ezúton szeretném köszönteni, és egyben bemutatni szerkesztőségünk új tagját, Hlavács Bettinát!

Schandl Lóránt 
főszerkesztő

Hlavács Bettina vagyok, lelkes történelem és 
természet kedvelő. 

Harmadik éve dolgozom múzeumpedagógusként 
Visegrádon, a Magyar Nemzeti Múzeum 
Mátyás Király Múzeumában.

A magyar kultúra közvetítésével évek óta foglalkozom, 
így remélem tapasztalataimat itt is kamatoztathatom. 

Köszönöm a bizalmat!
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PETŐFI 200 PÁLYÁZAT

Iskolánk tavaly pályázott a „Petőfi  200” évforduló 
alkalmával kulturális programara a 6. osztály 
részvételével. Októberben megkezdtem a szervezkedést 
és 2023. november 21-én le is bonyolítottuk a programot. 
Reggel indultunk Balassagyarmatra, a Palóc Múzeumba. 

Amikor megérkeztünk, egy gyönyörű parkban találtuk 
magunkat, Balassagyarmat frekventált részében. 
A vezetőnk kijött elénk és kint köszöntött minket. 
Bemutatkozott a diákoknak is és elmondta a múzeum 
szabályait, bemutatta az épületet és a programunkról is 
részletes szó esett. Ezután bevezetett minket az épületbe. 
A látványtárban kezdődött az előadás. Kb. egy órán 
keresztül a régi népi életről hallhattunk érdekességeket. 
A témák megmozgatták a fi atalság fantáziáját és  mai 
élethez kapcsolódó témákat is érintettünk. Juli (a 
múzeumpedagógus) igazi mesélő, a diákok egész 
végig fi gyeltek rá. Az első nagy téma a paraszti élet 
mindennapjaiba vezetett be minket. Az előadásban 
hallhattunk a parasztok napirendjéről, tevékenységeikről, 
az azokhoz kapcsolódó eszközökről. A látványtárban 
ezek közül elég sok fellelhető, így a gyerekek meg is 
nézhették azokat és még kérdezősködtek is hozzá. A 
pedagógus mindenre tudott válaszolni, nagy tudású 
embert ismerhettünk meg, aki nagyon barátságos, 
gyermekközeli volt. A diákok főleg a látható tárgyak 
elkészítésének a módjára voltak kíváncsiak és főleg az 
anyagok beszerzése érdekelte őket. 

A következő nagy téma Petőfi  kora volt. Összefonódik 
az első nagy témánkkal, ezért minden egyes kis részletet 
átültettük Petőfi  korára, Petőfi  életére. Olyan kicsi 
történeteket hallhattak a diákok Petőfi  életéből, ami a 
tanórán biztos nem érintettünk.

A harmadik nagy téma Petőfi  munkássága volt. A 
diákok meglepően sokszor szerepeltek, nagy örömömre 
szolgált, hogy ennyire jól emlékeznek a tavalyi év 
tananyagára. A vezetőnk kitért  Petőfi  egyedi stílusára, 
a népiességre. A költő összes verstémáját megemlítette 
és mindegyikre hallhattunk példát, még idézeteket is 
hallottunk a versekből. 

Ezek után átmentünk a Petőfi  Kiállításra. A terembe 
való belépés előtt minden diáknak kellett húznia egy 
kis papírt, amire egy idegenszó volt írva. Az összes 
szó a János vitézhez kapcsolódott. Azt az utasítást 
kapták a diákok, hogy ha belépnek a Petőfi  ösvényre, 
akkor a papírjukon lévő szót kell megtalálniuk és 
a magyarázatot el kell olvasniuk és a szóban forgó 
tárgyat jellemezniük kell. 

Ennél a pontnál kapcsolódott össze a látványtárban 
hallott sok információ és a János vitéz és ezáltal Petőfi   
stílusa, kora. 

Miután mindenki megtalálta a saját szavának a helyét, 
oda leült, a szőnyegre és kezdődhetett a mese része. 
Egészen egyedi forgatókönyv alapján elevenedett meg a 
János vitéz története. A vezetőnk részleteket olvasott a 
műből, aztán a diákok válaszoltak a részlettel kapcsolatos 
kérdésekre, majd felolvasta valaki a papíron található szó 
jelentését és hozzákapcsolta a műhöz, ezután jellemzést 
és kis érdekességet hallottunk a tárgyról. 

Amikor vége lett a programunknak, még időztünk egy 
kicsit a parkban, aztán hazatértünk.

Itthon fi nom pizza várt ránk a Gondűző Étteremből. 

Egy rendkívül tartalmas és nagyon jó hangulatú napot 
tölthettünk el együtt.

Hímer Anna 
6. o. osztályfőnök
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NYELVI JÁTÉKOK

2023.nov.22-én a Dunabogdanyi Általános Iskola és 
AMI Nyelvi játékok címmel körzeti versenyt hirdetett.

Iskolánkból 8 csapat indult a megmérettetésen. 
A 7.osztályból Bergmann Máté, Hartégen Ádám és 
Szatmári Zoltán csapata 3. helyezést ért el.

Szép volt, fi úk!
Gyetvai Ildikó
magyartanár

ISMÉT ORSZÁGOS TÖRTÉNELEMVERSENYT NYERTEK 
A VISEGRÁDI GYEREKEK

2023. november 16-án a visegrádi iskola 4 diákja 
látogatott el Budapestre, a „Haza és Haladás” Országos 
Történelem Tanulmányi Versenyre.

Megkezdtük a felkészülést, amely nagyon sok energiát 
követelt a diákoktól, ugyanis 5 szakkönyvet, körülbelül 
800 oldalnyi tananyagot kellett feldolgozniuk. Csatákat, 
hadjáratokat elemeztek, teszteket oldottak meg, és 
szituációs gyakorlatokat végeztek. Megismerkedtek a 
reformkorral, az 1848/49-es szabadságharccal, majd 
végig járták a kiegyezéshez vezető utat és rálátásuk lett a 
dualista államberendezkedésre.

A verseny 2 fordulós volt. Először az írásbelire került 
sor. Az ott legjobban teljesítő 7 csapat juthatott tovább 
a szóbeli döntőbe. Nagy örömömre mindkét visegrádi 
csapat bekerült a döntőbe. Ráadásul úgy, hogy lekörözték 
pontszámaikkal még a középiskolás csapatokat is. Óriási 
volt az öröm!

A szóbeli megmérettetésben plakátkészítés, 
villámkérdések és szituációs játékok szerepeltek. Nagyon 
szépen teljesítettek a gyerekek. Ha kellett, logikusan 
érvelve folytattak párbeszédet egymással, az értékes 
pontokat érő kérdéseket pedig helyesen válaszolták meg. 

Majd követezett a pontszámok összesítése:

Bergmann Máté és Pintér Balázs az 1. helyezést, 

Kálmán Sára és Polgár Anna a 2. helyezést érték el.

A dobogó első két fokát a visegrádi diákok foglalták el. 

Nagyon büszke vagyok rájuk, hiszen szabadidejüket 
áldozva, sok lemondással, odaadó hozzáállással, 

rengeteg munkával küzdöttek kitűzött céljukért, és végül 
kimagasló teljesítményükkel elérték azt! 

Köszönöm Zeller Ildikónak és Kálmán Miklósnak 
szülői támogatását! 

Köszönöm a gyerekeknek, hogy mindezt véghez vitték 
és öregbítették szeretett iskolánk hírnevét!

Bosnyák Endréné
történelemtanár
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ÚJRA ÁPRILY-KUPA AZ ISKOLÁBAN

Az idei évben felmerült az ötlet, hogy elevenítsük 
fel a korábbi Áprily-kupa hagyományát. Az Áprily-
kupa mindig az Áprily-hét eseményei között szerepelt 
és reméljük a jövőben is szerepelni fog. Korábban a 
meghívott iskolák labdarúgás és fl oorball sportágban 
mérték össze tudásukat. Az idei évben, a környékbeli 
kollégákkal egyeztetve, sor- és váltóverseny mellett 
döntöttünk az 5-6. osztályos korcsoport számára, mely a 
csütörtöki napon került lebonyolításra. A 7-8. osztályos 
tanulók röplabda sportágban csaptak össze péntek 
délután.  Dunabogdány és Tahitótfalu tudta vállalni a 
részvételt mindkét napon.

Az esemény minden várakozásomat felülmúlta. Nagy 
küzdelem volt sor- és váltóversenyen, melyet a mi 
iskolánk tanulóinak hangos szurkolása tett még nagyobb 
élménnyé. Összesen 9 feladatban mérték össze tudásukat 
a 8 fős csapatok.

Végül az alábbi eredmény született:

1. hely: Dunabogdányi Általános Iskola és AMI

2. hely: Visegrádi Áprily Lajos Általános Iskola és AMI

3. hely: Tahitótfalui Pollack Mihály Általános Iskola és 
AMI

A röplabda mérkőzések során is remek volt hangulat 
a tornacsarnokban, hangos szurkolótábor biztatta a 
mi lányainkat, akik a kollégák szerint is a legszebben 
játszottak. „Úgy álltak a pályán, mint a röplabdások” - így 
jellemezték őket. A szép játék azonban nem mindig vezet 
győzelemhez (egyelőre).

A röplabda sportág eredményei:

1. hely: Dunabogdányi Általános Iskola és AMI

2. hely: Tahitótfalui Pollack Mihály Általános Iskola és 
AMI

3. hely: Visegrádi Áprily Lajos Általános Iskola és AMI

A csapatok minden tagját éremmel és oklevéllel díjaztuk, 
valamint az első helyezett dunabogdányi csapatok egy-
egy kupát is a magasba emelhettek, melyet egy évig 
őrizhetnek, hiszem egy év múlva újra megrendezzük a 
két napos Áprily-kupa eseményeit, reményeim szerint 
több iskola részvételével.

Gyurián Zoltán
Testnevelő

MÉSZÉGETŐ TELEP VISEGRÁDON

A 19. század utolsó harmadában meggyorsult gazdasági 
fejlődés egyik következménye az volt, hogy a bányászattal 
foglalkozók igyekeztek minél több iparilag hasznosítható 
ásványlelőhelyet felkutatni, amelyben segítségükre voltak 
a természettudósok, akik gyakran egyúttal vállalkozóként 
is szerepeltek.

A királyi kamara óbudai uradalmának, amelyek része 
volt Visegrád is, területén főleg kőszén előfordulások és 
a timsó előállítására alkalmas kőzet meglétét kutatták. 
A kutatások eredményesek voltak, mert 1792-ből arról 
értesültünk, hogy Gatzián János budai polgár kőszenet 

bányász Visegrádon. Vályi András a Magyar Országnak 
leírása c. művének 1794-ben megjelent harmadik 
kötetében Visegrádon lévő timsóbányákat említ. A 
kőszén előfordulási és a timsóbányák helyét egy, Götz 
József bányamérnök felmérése alapján 1841-ben a 
kamara részére készült térkép alapján tudjuk azonosítani. 
Ezen a térképen a bányamérnök a Zsidó hegy és a Sziget 
hegy közötti területen jelzi, hogy az agyagpala rétegben 
kőszénbetétek is előfordulnak. Götz a két hegyen egy-egy 
káliumos földpát és gipsz bányászására használt tárnák 
helyét is rögzítette a térképen. A Dunához közelebbi, 
a Sziget hegy oldalába mélyített Mihály tárna lehetett 
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a timsóbánya, amelynek 1804-ben a részbeni, majd a 
későbbi években teljes körű tulajdonjogát Márton István 
orvos vásárolta meg. Márton doktor az ebből a bányából 
kikerült káliumos földpát feldolgozására alkalmas 
üzemet építtetett. A timsót előállító telep a Lepence patak 
mellett, közvetlenül az ott már régóta működő vízimalom 
szomszédságában létesült. A timsótelep működése 
Márton István halálakor, 1827-ben megszűnt, Nyitrai 
Elek történész a Szénnel való téglaégetés megindulása 
Sopronban c. tanulmányához (Soproni szemle 1956. 3. 
szám) igen alapos és részletes levéltári kutatást végzett. 

A 18. században Nyugat-Európában szinte gyakorlattá 
vált a kőszén használata. Iparszerűen Angliában már a 13. 
században felhasználták. Magyarországon jó minőségű 
barnaszenet először 1759-ben Brennbergbányán 
termeltek. A szerző ennek a szénnek Sopron város 
területén működő tégla- és mészégető kemencéknél 
történő felhasználásának a történetét írta meg. 
Tanulmányának befejező részében megemlíti, hogy a 18. 
században az országban gyakran óriási hibákat követtek 
el a kőszén lelőhelyek felkutatásában, mert ott is keresték, 
ahol mostanáig sem találtak igazán használható szenet. 
Egyik példaként említi azt az 1796-ból való szerződést, 
amelyet Kitaibel Pál (1757-1817) és Pfi szterer András 
az óbudai uradalom jószágigazgatójával kötött. A 
szerződés szerint Kitaibel és Pfi szterer mészégető telepet 

alapít Visegrádon. A kamara hozzájárult ahhoz, hogy a 
kemencékhez a követ az „erődítmény falaiból” termeljék 
ki, de a szerződés szerint égetéshez szükséges tűzifát 
Visegrádon nem kaphattak. Ezt a feltételt Kitaibel és társa 
elfogadta, mert a szükséges tüzelőanyagot az esztergomi 
káptalan dömösi szénbányájából készültek beszerezni.

Dömösnek a helytartótanács kezelésében lévő maróti 
uradalomhoz tartozó birtokrészén a szenet először 
1795-ben Krekó György, Szentendre tisztiorvosa és 
több társa fedezte fel. A kőszén felfedezéséről írásban 
bejelentést tettek a Helytartótanácshoz. Az esztergomi 
káptalan képviselői 1797-ben Esztergomban tárgyaltak 
Kitaibel Pállal, a 19. század elejének legnagyobb 
természettudósával, Pfi szterer András orvossal és Néveri 
József kamarai tanácsossal a káptalan dömösi birtoka 
egy részének szénbányászat céljára történő bérbeadásról. 
A felek megállapodtak, és 12 évre szerződést kötöttek. 
A két jeles természettudós elkövette azt a hibát, hogy 
a szerződés megkötése előtt nem győződtek meg arról, 

hogy milyen annak a tüzelőanyagnak a minősége, amelyre 
a vállalkozásukat alapították. Rövidesen kiderült, hogy 
a  dömösi szén teljesen hasznavehetetlen, mészégetésre 
sem alkalmas. Azt, hogy hol létesült a Kitaibel-féle 
mészégető telep és melyik erődítmény falainak elbontását 
engedélyezte a jószágigazgató a rendelkezésünkre álló 
adatok alapján meghatározható.

Szent István halálának 900. éves évfordulóján, 1938-ban 
Esztergomban Szent István emlékévet hirdettek. A város 
erre az eseményre számos jelentős rendezvénnyel készült. 
Ez alkalommal a Budapesten tartott eucharisztikus 
konferencia résztvevői is ellátogattak Esztergomba. 

Rendbe hozták a városba a főbb irányokból (Dorog, 
Budapest) a városba vezető közutakat is. Korszerű beton-
makadám burkolattal látták el az úttesteket. A Visegrád 
felől érkező közút építése már 1937-ben nagyobb iramban 
megkezdődött. A Várkertnél lévő útszakasz szélesítésekor 
végzett földmunkák során 10-20 m szélességben 6-8 
m magasságú részűt vágtak a domboldalba. A rézsű 
kialakításakor egymás mellett sorban 8-10 mészégető 
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kemence volt megfi gyelhető. A földmunkákat ellenőrző 
Schulek János építészmérnök ezekről a kemencékről 
fényképfelvételeket készített. Schulek úgy vélte, hogy ezek 
a kemencék a vár építésekor, a 13. században készültek. 

A Sibrik-dombon lévő római erődítmény területén 
Boruzs Katalin, a Mátyás Király Múzeum régészének 
vezetésével igen jelentős eredményeket hozó, évek óta 
tartó ásatások folytak. Ezeknek a kutatásoknak elsődleges 
célja az volt, hogy feltárják a késő római korban épült 
katonai tábor nyugati és délnyugati főfalát a csatlakozó 
tornyokkal és épületekkel. A 2020. évi ásatások során 
azt tapasztalták, hogy a délnyugati saroktorony és 
az attól északra lévő U-alakú torony közötti, kb. 20 
m-es szakaszon a tábor főfalát az alapozással együtt 
elbontották. Az alapozási árkot a bontást követően kő- 
és téglatörmelékkel betöltötték. Később valószínűleg 
szőlő telepítésekor az elbontott táborfal helyén szárazon 
rakott kő támfalat építettek. A hiányzó táborfal szakasz 
feltárásakor az előkerült leletek alapján megállapítható 

volt, hogy a kőfal bontása újabb korban történt, bizonyosra 
vehető, hogy arra 1797 után, a Kitaibel-féle mészégető 
telep létesítését követően került sor. Az valószínű volt, 
hogy az elbontott erődítmény falban nem alig találtak a 
mészégetésre alkalmas követ, és így rövidesen felhagytak 
a további pusztítással.

Végül szeretném megköszönni Boruzs Katalinnak 
cikkem megírásához nyújtott segítségét abban, hogy a 
szükséges fotó és rajzdokumentációt a rendelkezésemre 
bocsájtotta.

Szőke Mátyás
c. múzeumigazgató    

Fotók:

1. A Sibrik –dombon részben feltárt késő római kori erődítmény 
falai

2.Várkert, az 1937. évi útszélesítéskor talált egyik mészégető 
kemence maradványa

A JÉGVÁGÁS EMLÉKE VISEGRÁDON

A régmúlt időkben sokkal hidegebb teleket éltek 
át elődeink. Gyakran befagyott a Duna, a visegrád-
nagymarosi révnél beállt a jég. Szüleim nemegyszer a 
Duna jegén át gyalog jutottak Visegrádról a nagymarosi 
vasútállomásra. (Akkor még nem járt Visegrádra 
autóbusz). Mielőtt a jég összefüggő páncélt alkotott 
volna - amíg csak lehetett - a kisebb-nagyobb szabadon 
úszó, egymásnak ütköző jégtáblák közötti nyílt vizén 
fennállt a hajóforgalom. Ilyen esetekben a két partot a 
Kövesd nevű motoros hajó kötötte össze, mivel hegyes 
orrával könnyen vágta a jeget. De mindig megbénította 
a hajózást a Duna jegét feldaraboló kora tavaszi árvíz, 
hiszen a vadul rohanó árral tovasodródó jégtáblák 
lehetetlenné tették az átkelést. A zajló Duna félelmetes 
látványt nyújtott. Télen, ha erősen befagyott a Duna, a 
hatóság kijelöltette a jégen a közlekedésre alkalmas utat. 
Nadler Istvánné visegrádi lakos mondta el, hogy ilyenkor 
az utat felkutató ember létrával a nyakában ment a jégre. 
Közepén belebújt a fokok közé, hogy ha valahol a jég 
beszakadna, ne merüljön el. A biztonságos utat gallyakkal 
kijelölték, szalmával felszórták. Ezután megindult a két 
község közötti forgalom gyalogosan és szánokon. Hideg 
télre, erős jégre mutat, hogy 1929-ben ökrös szekerek 
illetve szánok hordták Marosról Visegrádra a téglákat. 
Gerstmeier Johann 1941-ben ökrös szánon fuvarozta 
át Nagymarosra az eladó rőzsét. A téli táj szépségére 
emlékezett Márai Jánosné: „egyszer a Duna jegén átkelve 
indultunk Budapestre, színházba, mert Hévizi Mihály 

vasutas barátunk a vonaton ingyen utazott. Amikor éjjel 
visszatértünk, telehold világította meg a fagyos tájat. Ez 
felejthetetlenül gyönyörű élmény volt!" 

A befagyott folyó sok örömöt okozott a gyerekeknek, 
akik vígan korcsolyáztak a Duna jegén. A korcsolyapályát 
a mai Újtelep alatti folyószakaszon jelölték ki. 
Baltával mérték meg a jég vastagságát, ettől függően 
merészkedtek rá. Ezen a tájékon dolgoztak a jégvágók. 
Schült István beszélte el az alábbiakat: „ősi idők óta 
itt vágták a jeget a hentesek, vendéglősök jégvermei 
számára. A mészárosoknak, kocsmárosoknak megvoltak 
a maguk megszokott emberei, akik ezt a munkát 
végezték. A jeget éles szerszámokkal körülvágták, majd 
a kb. szobányi jégdarabokat csáklyákkal felhúzták egy 
közelebbi jégtáblára. Ott kisebb részekre hasították. 
Mindig belülről kifelé haladtak. A jégvágók vasszögekkel 
kivert talpat kötöttek cipőjük alá, hogy biztosan álljanak 
a lábukon. Hiszen a síkos terepen nagy erőt kellett 
kifejteniök a jég vágása, feldarabolása, szállítása, kocsiba 
emelése közben." „Gyakran haladt jéggel megrakott fuvar 
az utcákon. A rendszerint szalmával, kukoricaszárral 
kibélelt vermekbe a becsúsztatott jégdarabok közé is 
szalmát szórtak. Ez gátolta a darabok összefagyását. 
A faluban pl. Holdampf és Zöld henteseknél a bejárat 
utolsó lépcsőfokát kellett eltolni ahhoz, hogy a verembe 
rakhassák a jeget. Niedermüller Béla vendéglőjében 
a jeget az udvaron átvitték a ház alatti pinceverembe. 
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Tilcsi néni vendéglőjében a nagy kapun belül egy széles 
falapot elmozdítva dobálták bele a jégdarabokat." „Még 
megemlítem, hogy a várban működő vendéglőbe és a 
Nagy Villámon a BOTE(Budapesti Orvosok Turista 
Egyesülete) turistaházba a vár szelídgesztenyéjének 
közepén fekvő tó befagyott vizéről szállították a jeget." 
A Széchenyi utcában lakó Schubauer Rudolfné, aki 
fi atalságában több vendéglőben is dolgozott, mesélte el, 
hogy a Dunára néző Nádler vendéglő földbe ásott csúcsos 
nádtetővel borított jégverme a felső ház udvarában volt. 
Létrán lemászva innen hozta fel a jeget vödreiben és vitte 
nagy fáradsággal a söntés hűtőpultjába. A legnehezebb 
feladatot a söröshordó kiemelése jelentette a jégveremből. 
Még szerencse, hogy ehhez minden vendéglőben és 
minden időben akadt a szomjatok között segítő kéz 
a frissen csapolt hideg sör reményében. Gerstmeier 
Johann a jégvágás veszélyességéről így számolt be: „ Én 
voltam az utolsó fuvaros, aki megszervezte a jégvágást. 
1975-ig vállaltam, akkor abbahagytam ezt a nagyon 
felelősségteljes munkát. Nekem kellett a vendéglátóipar 
üzemeivel szerződést kötnöm, a jégvágáshoz az 
embereket felfogadnom, biztonságukat garantálnom. A 
vízi rendészet folyamatosan ellenőrizte, rendelkezünk-e 
mentőfelszereléssel, azaz megfelelő létrával, kötéllel, ha 
beszakadna a jég. Nekem kellett gondoskodnom forralt 
borról is, hiszen hidegben dolgoztunk, amikor erős volt 
a jég. A meleg italt azok is elvárták, akik a jégvermeket 
megtöltötték. A november-december folyamán 
elvégzendő munkákhoz előlegeznem kellett a pénzt, 
mivel a vendéglátóipar csak az újév januárjában fi zetett. 

Az említettek alapján nyilvánvaló, hogy nem 
beszélhettünk jövedelmező vállalkozásról, inkább 
barátilag végzett áldozatkészségről." Gerstmeierné, 
Kundi hozzáfűzte: „Mennyi vastag rongyot kellett 
összegyűjtenünk, melyekből kesztyűt készítettem, 
hiszen ezek nélkül a jégdarabok kicsúsztak kezeinkből! 
A jégvermek megtöltése sok vesződséggel járt. De a 
munkát csak akkor értékelték, amikor abbahagytuk!" 
Ezután a kocsmákban egyre ritkábban árusították a 
hideg sört. Egy államosított vendéglőben nem sok 
haszon származott abból, hogy több sör fogyott. Gyakran 
még a megrendelt mennyiséget sem kapták meg. A 
jégvágás nehéz munkájában sokan vettek részt, így 
Klemm Feri, Kutnyánszki Jancsi (a kisbíró fi a), Nádler 
Gusztáv, Schubauer Rudi, Scheili Marci, Vogel Gyuszi 
stb. A Széchenyi utcában lakó Schubauer Rudi egy 
borzalmas élményéről számolt be: „Egyszer majdnem 
emberáldozatot követelt a jég! Egy nagy jégtábla 
áthúzása közben Scheili Kakas Marci alatt beszakadt 
a jég és ő egy szempillantás alatt a hideg Dunába 
csúszott! Óriási lelkierővel tartotta magát, mégis csak a 
negyedik dobás után tudta a mentőkötelet megragadni. 
Végre sikerült! Kihúzták, meleg szobába vitték. Akik 
körülötte voltak, sohasem felejtik e szörnyű perceket." 
A jelen hűtőszekrényei, hűtőládái feleslegessé teszik a 
természetes jég felhasználását. Jó, hogy megszűnt ez a 
nagyon veszélyes munka. 

A cikk korábban a Honismeret, 1991 6.számában jelent meg, Magírius 
Gyuláné közlésében. 

PISTA BÁCSI EMLÉKEI

Szőlős gazdák, boros gazdák

Tisztelt Olvasók, Kedves Visegrádiak!

Már egyszer megfogadtam azt, hogy többé nem írok, 
de sokan bíztatnak, hogy ne hagyjam abba, írjak a régi 
időkről.

Most azt szeretném Önöknek leírni, hogy milyen gazdag 
szőlőművelés folyt itt Visegrádon. Azt lehet mondani, 
hogy szinte minden harmadik-negyedik háznak volt 
szőlője és pincéje. Igaz, nem nagy szőlők voltak, de az 
évi öt-hat hektó bornak való megtermett, ami az egész 
családnak elég volt.

Most csak azokról a szőlőkről szeretnék írni, amelyek az 
én időmben megvoltak az Újkertben, ahol igen elterjedt 
volt a szőlőművelés.

Akkori szőlősgazdák: Hoff man Ferenc, Szedlacsek 
István, Szinay György, Schubauer (Nancsi) néni, 
Gerstmayer István, Szikriszt György, Szedlacsek Ruppel, 
Scheili László, Fridrich István (Tilcsi Stefi ), Delekaste 
Mihály, Schinágel Ferenc (Sólyom Ferenc), Rolinek 
Vince, Szilas Ferenc, Loványi főtanácsos övé volt a 
környék legjobb szőlője és bora.

Ezeket a szőlőket ismertem, mert ott nőtem fel. Most 
sajnos egy szőlő sincs megművelve, nagy részük el van 
burjánozva. Nem is lehet ráismerni, hogy itt valaha 
virágzó szőlőművelés folyt kora tavasztól, késő őszig 
igen sok munkával. Márciusban kezdték a metszést, 
kitakarást, karózást, majd a kötözést. Azután meg a 
három-négyszeri kapálás. Igen nehéz fi zikai munka volt, 
de megérte, mert megvolt az éves bortermésük. Ők igazi 
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szőlőtermelők voltak, nem úgy, mint a mai bortermelők. 
Hát kérem, ez nekem nagyon nem megy az agyamba, 
ami most van. Mert itt vannak az új pincetulajdonosok, 
akik nem a tőkéről szüretelnek, hanem elmennek a 
piacra, vagy egy szőlősgazdához, ahol megveszik a szőlőt. 
Hazahozzák, ledarálják és kipréselik. Hát ez az előbbi 
szőlőgazdálkodással egyáltalán nem egyezik. Azután 
palackozzák és elviszik a borversenyre. Igaz, valóban 
nyernek díjat, és gratulálni is lehet nekik.

Én ezt nem kritikának szánom, csak azt szeretném 
bemutatni, hogy a régi és a mostani módszer között 
milyen különbség van. Én a többi visegrádi szőlőket nem 
ismerem, nem is tudok írni róluk, csak a szülőhelyemről 
az újkerti szőlőkről tudok írni.

Most végezetül elnézést kérek a mostani boros gazdáktól, 
nem akartam őket megbántani a soraimmal.

Tisztelettel:
id. Szinay István

KIHAGYOTT ZICCEREK, AVAGY ERDŐ SZÉLÉN NEM JÓ LAKNI

A VISEGRÁDI JÖVŐKÉPRŐL: HALK SIRATÓÉNEK, 
NÉMI FELTÁMADÁSRA VALÓ FELHÍVÁSSAL, KÉT 
HÁBORÚ ÁRNYÉKÁBAN.

Sokan gondolják, az élet nagy kérdései bonyolultak. 
Igazuk van meg nem is. Ahhoz, hogy a teljes megértéshez 
eljussunk, sokat kell gondolkodnunk, de az előttünk 
tornyosuló problémák megoldása sokszor nem hagy időt 
arra, hogy mindent részletesen megértsünk. Ha sürget az 
idő, cselekedni kell, mégpedig azonnal. Hibázhatunk, igen 
követhetünk el hibákat. A legnagyobb hiba, a tétlenség. 
Amikor nehéz választások előtt állunk, segítségül hívjuk 
a tapasztalatot, a történelem tanításait. Tanácsot kérünk. 
Olvassuk azt, amit mások az évszázadok alatt megéltek 
és nekünk irásban továbbadták. Analógiákat keresünk, 
elemzéseket készítünk. Megértjük, mi várhat ránk, és 
teszünk azért, hogy sikerüljön a jövő, elhárítsuk, ha jön 
valami, ami minket romba dönthet. Ezt teszi minden 
halandó,akinek súlyos felelősség nyomja a vállát, 
ráadásul másokról is gondoskodnia kell. Mondjuk 
Visegrádról. Gondoltam ez természetes, hogy ez így van, 
és mindig ez történik, mások is ezt teszik. Tévedtem, 
Istenmalmai lassan őrölnek, vagy -bocsánat az eretnek 
megfogalmazásért- nem őrölnek. Visegrádon nehéz még 
a közös gondolkodás is, nincsenek alternatívák. Azaz, 
vannak, de senkit sem érdekel olyan nagyon.

Tavaly, 2022, február 20-án kitört az Orosz-Ukrán 
háború. Tudni lehetett, hogy egy új korszak kezdődik, a 
régi élet igen gyorsan a múltba merül. Minden bizonytalan 
lesz. Ma tudjuk, már szinte semmit sem tudunk a 
jövőről, a kiszámíthatóság a múlté. Azonnal, még azon 
a héten egy koncepció kidolgozásába kezdtem, ami 
Visegrád közösségének erre a nagy változásra adott egy 
lehetséges válaszát volt hivatott felvázolni. Azóta ezeket 
a gondolatokat többször is, az Önkormányzat minden 
képviselőjével, az Önkormányzat minden vezetőjével 
sokszorosan megosztottam. A Visegrádi Hírek-ben is 

több cikket írtam erről a témáról. Ma olyan vagyok mint 
az öreg Cato a „Márpedig Karthágót el kell pusztítani!”- 
mondásával. Meghallgatják az emberek, „ Jó jó, majd 
abbahagyja egyszer.” Igaz, Karthágó végül is elesett. 
Semmi, helyesebben szinte semmi visszhangja nem volt 
annak, amit írtam. Egy-két beszélgetés és egy határozott 
visszautasítás. Megvallom ezt azóta sem tudtam 
feldolgozni. Mert tragikusan értelmetlen, ami történik. 
Értetlenül állok a felett, ami történt és most is történik. 
A félreértés elkerülése érdekében ki kell jelentenem, 
semmi gazdasági érdekem nem fűződik ahhoz, hogy 
Visegrádon valamilyen Projekt a javaslataim alapján 
megvalósuljon. Nem személyes becsvágy fűt, tettem 
eleget amikor mérnökként dolgoztam, ott kitomboltam 
magam. Nagy projektjeim voltak, jó volt. Hallottam, azt 
mondják egyes rossz lelkek, keresni akarok a bolton. 
Kijelentem, nem szállítok erőműveket, és senkinek sem 
vagyok a képviselője. A közösséget kívánom szolgálni, 
a nemzetközi- ipari és energetikai tapasztalatomat 
akartam, ingyen és bérmentve Visegrád közösségének 
szolgálatába állítani. Van, ami ingyen sem kell...... Nem 
a megbántottság beszél belőlem, van mit tennem privát. 
De azért nem értem a dolgot.

Az akkor közölt gondolataimat nem követte érdemi 
vita, abból semmi sem került megvitatásra, az elutasítás 
határozott, és gyors volt. Néha látok lángokat, amelyek 
aztán kihunynak. Semmi a köbön. Az egész gondolatsor 
elutasításra került, még 2022 júniusára elhalt az egész 
erre irányuló fi gyelem. Egyedül maradtam, senkit sem 
zavart a jövőnek ez a fenyegető lehetősége. Szemmel 
láthatóan, mindenki bízik valami csodában, vagy 
bekalkulál egy lehetséges krízist. Aztán mindenki 
boldogul ahogy tud. Humánus gondolatok. Pedig 
csodák nincsenek. Láthatóan még csak utána sem 
gondoltak a következményeknek, akik Visegrád sorsát 
kormányozzák. Komoly, elemző munkára tudtommal 
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nem került sor, nyoma mindenesetre sehol sincs. Itt 
tartunk. Azaz, nem. Azóta, 2023- októberében a Közel-
Keleten is kigyulladt egy új háború tüze. Az események 
geopolitikai szempontból még veszélyesebbek 
Magyarországra, mint az, ami Ukrajnában történik. A 
migráció által okozott fenyegetettség kalkulálhatatlan 
rizikó. Az EU-ban elindult egy divergens, a nemzeteket 
szétugrasztó folyamat. A helyzet még súlyosabb lett, 
egészen biztos, hogy ez csak a kezdet, hosszú zavaros 
periódusnak nézünk elébe. Egy egyre globalizálódó 
konfl iktusról beszélhetünk. Azóta sem sokat hallottam 
arról, hogy valaki egyáltalán gondolna arra, hogy amit 
írtam talán egyszer bekövetkezhet. Bekövetkezhet a 
háborúk okozta tartós energia és élelmiszerhiány, ami 
Visegrádot, a település előnytelen múltbeli fejlesztési 
iránya (csak túrizmus és vendéglátás) miatt súlyosan 
fog érinteni. A drágaság már itt van. Az elmúlt háborúk 
és gazdasági válságok arra tanítanak, hogy aki nem 
gondoskodik magáról, az szenvedni fog. Amit ilyen 
időkben megtehet az ember, meg kell tenni. Időhiányra, 
a hit és tehetség hiányára meg miegyéb képtelenségekre 
hivatkozni értelmetlen, akadályozni meg etikátlan. Ezek 
azok az idők, amikor az egyéni boldogulás a közösség 
érvényesülésének függvénye, nincs biztos egyéni út.

Miért nincs Visegrádnak hivatalos koncepciója erre a 
szituációra?

Melyek voltak a fontosabb gondolatok?

A helyzetértékelés röviden: A háborúk elhozhatják az 
energiahordozók és az élelmiszerek hiányát egy magas 
árszínvonal mellett. Magyarország energiahordozókból 
importra szorul, az orosz földgáz és kőolaj adja hazánk 
energiabiztonságát és a versenyképességet is ezen termékek 
előnyös ára biztosítja. Az EU által bevezetett szankciók 
mindezt romba döntötték, kaptunk némi haladékot. 
Hosszú távon drága lesz (ez már sajnos bekövetkezett) az 
energia és az élelmiszer is. Magyarország élelmiszeripara 
túlzottan energiaintenzív az EU átlaghoz képest. Várható, 
egy a 2008-as gazdasági válság után gyógymódként 
alkalmazott pénzbőség által generált válság az EURO-
Zónában, ami az infl áció egyik gerjesztője. Ugyanis az 
euro paritása nagyban romlott a dollárral szemben. A 
COVID utáni fellendülés ezt is meghozta, az igazi válság 
még tart, az infl ációval sokáig vagyunk még kénytelenek 
együtt élni. Az infl áció megemészti a polgárok vagyonát, 
mozgásterük csökken. Mindez hogyan fogja Visegrád 
polgárait érinteni? Melyek azok az adottságok, amelyek 
meghatározzák a város sorsát, ha megtörténik az, ami 
elgondolhatatlan, kátyúba fut a világ és ezen belül 
Magyarország szekere? Akkor mit teszünk? Van -e 
mihez nyúlnunk, van -e szervezett tartalék? Nincs, 
nekünk sajnos semmink, ami megnyugtató lenne, 
a hátrányaink nyomasztóak.

Íme ez van:

Visegrád egy 20 kV magasfeszültségű vezetékkel, 
egy földgáz ellátó nyomóvezetékkel rendelkezik. Más 
energiaforrása, mint a pilisi erdők tűzifája, ami korlátozott 
mennyiségben áll rendelkezésre ezeken kívül, nincs. 
A vízmű a Duna vizét szűri meg. Minden tevékenység, 
ami korábban a háztáji gazdaságokban megtermelte a 
szükséges élelmiszer legalább egy részét, a generációs 
érdektelenség következtében a múlté. Szinte senki sem 
tart Visegrádon haszonállatokat. A COOP -CBA és egy-
két más üzleten kívül, nincs élelmiszerforrás a városban. 
Helyben csak a túrista terem, ők a saját lábukon jönnek.

Az épület-állomány, mint az ország sok más vidékén, 
elavult, felújításra szorul. Különösen, ami a házak és a 
szállodák energetikai jellemzőit illeti, óriási az lemaradás. 
A nemzetközi benchmark adatokat tekintve nem lehetünk 
nyugodtak. Szinte minden lakosnak, szállodának és 
középület kezelőnek van gondja az új építésügyi törvény 
értelmében, az ingatlanok rossz állapotából fakadó 
költségnövekedéssel és a felújítás terhei miatt. A szigorú 
előírások betartása nagy anyagi áldozattal jár, és ez 
csak a kezdet, szigorítások várhatóak. Az olcsó Orosz 
energiaforrásról való kényszerű leszakadás tovább 
rontja a helyzetet. Egyre nagyobb teher fog hárulni a 
polgárokra. Az energia és az élelmiszer is drága és egyre 
drágább lesz. A háborúk miatt az ellátási biztonság sem 
garantált. Az egyetlen mentsvár a rezsicsökkentés, és a 
SZÉP-kártya, ami ugyanis a túristát hozza. Közel vagyunk 
Budapesthez, ez nem fog változni, de ez csekély vigasz, 
ha túl magasak a szálláshely költségei, esetleg máshol 
olcsóbban lehet szobát foglalni. Kevés visegrádi él a helyi 
túrizmusból, megjegyezném, lehetne ez másképpen 
is. Mondjuk, ha lenne olyan termék, amelyeket a helyi 
szállodák meg tudnának venni. Az ipari tevékenység 
igen csekély, az 1970-es évek szintje csak álom, ami a 
foglakoztatást illeti. A város léte túlnyomórészt, az un. 
harmadik szektor, a szolgáltatások fejlődésén áll vagy 
bukik. Mi a fejlődés várható iránya két háború mellett? A 
tömegtúrizmus realitás lesz? Gondolom ezt nem kell itt 
ecsetelnem, a kedves olvasó tudja a választ. Lehet, hogy 
a helyzetkép túl egyszerűn van felvázolva, de sajnos a 
megállapítások letaglózóan igaznak tünnek. Akkoriban 
többször foglaltam állást, a vendéglátó kapacitások 
kiépítése ellen. Igaz ez látszólag magánügy, de végül 
is nem az. A magyar túrizmus a SZÉP -kártya és sok 
kormányzati erőfeszítés hatására virágkorát éli. Azt 
olvasom, hogy a vendégéjszakák rekordokat döntenek. 
Újra 3 % felett a bővülés. Tudom, a török császárok a 
rossz hír hozóját a sátor előtt lefejeztették, de szerintem 
ez a szárnyalás nem ad teljes képet a valóságról, a 
vendégek számossága csak a szükséges feltétele egy 
eredményes gazdálkodásnak, hogy legyen elég vendég. 
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De nem elég ennyi. Minden üzemgazdász tudja, hogy a 
magas bevétel mellett is bekövetkezhet a csőd. Bocsásson 
meg minden szállodatulajdonos, de azt gondolom ők 
tudják a legjobban, hogy ma elviselhetetlenül magasak 
a költségek. A gáz tőzsdei (HUDEX) ára ma kb. 42 €/
MWh, a villamos áramé kb. 160 €/MWh. Ez minden 
vállalkozást sújt. Ez a sokszorosa annak, ami korábban 
volt, ezt kell nekik kigazdálkodni. A versenyképesség 
egyre romlik. Ma minden európai ország ad támogatást 
a bajba jutott ágazatoknak, de nem bővíti azokat, egy 
nyilvánvaló közgazdasági hiba ez, amit korrigálni 
kellene. Az Önkormányzat sem akar szállodatemetőt 
faragni Visegrádból?! Mióta írtam az extenzív fejlesztés 
csapdájáról, éppen ez történt. Sok szállodai férőhely épült 
és épül Visegrádon. Biztosan van egyéni logika mögötte, 
de jobb lenne a versenyképesség növelésébe fektetni ezt az 
összeget, a költségeket redukálni a meglévő kapacitások 
esetében és a minőséget javítani. Ezt az Önkormányzatnak 
kellene erőltetni. Ha még hiszünk a magántulajdonon 
alapuló gazdálkodásban, okos-e a kiadó szobák számát 
növelni, ha a szálloda, vagy bármi nem tudja állami 
segítség nélkül eltartani magát? Aminek adópénzt kell 
juttatni, hogy fennmaradjon? A SZÉP-kártya részben 
adópénz, az állam lemond az adóbevételről. Nem lenne- 
e helyesebb a fejlesztéseket nem az extenzív irányban 
kifejteni, hanem mondjuk a költséghatékonyságot 
növelni, a szállodák kínálatát növelni. Az ilyen 
programokba kell bevonni a magántőkét. Az újraelosztás 
csődhöz vezet, ezt a 80-as években megtapasztaltuk. Ha 
valaki növeli az épületállományt, a fenntartási költségeit 
is növeli, a megtérülési rizikó is nő. Miért nem fejlesztjük 
Visegrád szolgáltatásait és fektetünk az energiaellátásba? 
Ha ezt nekem valaki megindokolja, csodát tesz.

Aki nem hiszi, hogy nagy gond ez, nézze meg, mit 
kínál Visegrád városa egy külföldi vendégnek mondjuk 
január közepén, a téli időszak lapos! A szállodán kívül 
nincs sok élet. Visegrád nem olyan város, amely pezsgő 
életet kínál. Mi akkor ami Visegrádban érdekes? Csak a 
történelmi múlt? De nincs számottevő infrastruktúra a 
vendéglátás kiegészítéséhez. Miért nem ide helyezzük a 
feszítővasat? Mit kell tenni, hogy Visegrádnak messze 
földön híre menjen? Hogy gazdaságilag megerősödjünk? 
Ugyanakkor lakható is legyen. Ezt nem tudom 
megválaszolni, de van biztos, aki tudja. Vannak fejlesztési 
programok, de lesz-e erre elég idő és pénz? Én sok helyen 
jártam, de a városi vendéglátásról más emlékeim vannak. 
Azért van eredmény is, de van hová fejlődni. Miért 
nem indít az Önkormányzat programot a térségben 
élő lakosság és a szállodák, valamint a közintézmények 
energiaköltségeinek lefaragására? Miért nincs koncepció 
a helyi élelmiszertermelés felfuttatására? Miért nincs 
számottevő kézműves Visegrádon? Miért nem született 

még egy árva képviselői indítvány sem? A régebbi 
fejlesztési papírok egy másik világot vízionálnak, az nem 
jön vissza soha többé. Senki sem hajlandó ezt felvállalni, 
sodródunk. Valamikor, valaki meg fogja kérdezni miért 
nem tettek a képviselők semmit ebben a fontos ügyben, 
akkor mit fognak mondani? A lakosságot egyelőre védi a 
rezsicsökkentés. Ha az nem lenne, ami havi kb. 180.000 
Ft-ot ér havonta, egy a határfogyasztással élő családnak, 
lenne izgatott futkosás. Mindezen veszélypotenciálok 
ellenére a téma megvitatása és kiértékelése elmaradt. 
Nincs szellemi műhely, nincs arra igény. Döntenek, 
akiknek ez dolguk, a többi senkire sem tartozik. Időnként 
kisüt a nap, lelkesedés, aztán megint beborul az ég. Eddig 
nem rúgtunk gólt itt Visegrádon, szerintem kapura sem 
rúgtunk. Kimaradt egy-két ziccer 2022 februárja óta. 
Meddig vár még a lakosság a jó szélre? Azt sem látom, 
hogy lenne-e erre a lehangoló helyzetre adekvát válasza 
a Város képviselőinek. Végül is teljes a döntéshozói 
érdektelenség. Az élet megy tovább a régi módon, „majd 
csak lesz valahogy, mindig volt valahogy”. A világ meg 
azóta fenekesül felfordult.

Azt sem sikerül megoldani, hogy a nagy szállodai 
fogyasztók legalább száraz faaprítékot tüzeljenek. 
Nincs szárító az ellátó láncban. Köztudott, hogy kb. 
9% a fűtőérték csökkenése minden 10% víztartalom 
növekedésre. Ha légszáraz fát tekintünk, amit tető 
alatt tartottak 2 évig, kb. 13-14 % a nedvességtartalma. 
Ezzel szemben, a nedves faapríték 40-50% nedves, ha 
rosszul sül el, még több. Mesterséges szárítás nélkül 
nincs eredményes tüzelés. Ha nedves fa tüzelésekor 
minimum 30-40%-al nagyobbak a költségek, a kazánok 
és a kémények élettartama lecsökken. A hamutartalom 
a duplájára nő. A porkibocsájtás úgyszintén. Elképesztő 
a veszteség. Még sem építünk egy szárítót! Mekkora ez 
a veszteség? A G20-as faapríték ára 90.000 Ft/tonna. Ha 
ebből pl. egy 500 kW-os kazánhoz 20% nedvességtartalom 
esetén (14,5 MJ/kg, 4 kWh/kg) -125 kg/h -ra van szükség, 
ha pedig nedves a fa, 50 % ( 9 MJ/kg, 2,5 kWh/kg)-200 
kg/h a fogyasztás. Évi 2800 h- üzemidőt véve, csak a 
fűtési idényben keletkezik 75 kg/h x 2800 h= 210.000 
kg/év (210 tonna/év) veszteség, ami a fenti árat tekintve 
kb. 210 tonna/év x 90.000 Ft/tonna= 18.900.000 Ft-
veszteség, amellett, hogy az erdőből kb. 60 %-al több fát 
kell kitermelni. Ez megfelel az ökológiai eszméknek? Ha 
összeadjuk ezeket a költségeket és az elmaradt kitermelés 
csökkentésének költségeit is hozzávesszük, minden jel 
arra mutat, hogy egy bomba üzlet lenne egy ilyen szárító. 
Miért nem épít senki egy ilyen szárítót? Vélhetően a fa 
túl olcsó lehet, és érdektelenségből nem modernizál 
senki. Kivárnak, nincs jövőkép. De ez nem mehet így a 
végtelenségig. A fent kiszámított megtakarítási potenciál 
évi 20 millió Ft bőven elég lenne 3 év megtérülés mellett 
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egy ilyen szárítási technológia megépítésére. Igaz, 
drágább lenne a fa, de nem kellene közel annyi, mint 
most. Arról, már nem is beszélek, hogy kondenzációs 
hőcserélőt senki sem üzemeltet a nagyteljesítményű 
kazánokon. Pedig szériában gyártják az ilyen kazánokat. 
Fejlődés lenne, ha történne valami. A harmadik évtől 
mindenki keresne a bolton.

Megkockáztatom a kijelentést, a rendelkezésemre álló 
adatok szerint, hogy Visegrád műszaki- energetikai 
téren elmaradott város, és EU összehasonlításban leveri 
a lécet. Messze alatta van a „benchmark” adatoknak, 
ami az energiahatékonyságot illeti. Jó lenne a tényeket 
pontosabban ismerni és erre alapozni. Miért nincs erre 
vonatkozó vizsgálat? Lehet, sokkoló lenne az igazság, de 
akkor tudnánk hol állunk. Tehetnénk ellene, ha a pénz 
nem más, nem éppen túl fontos projektekbe folyna.

A jó múltkorában olvastam a közlekedési 
településfejlesztési koncepciót. Nem kellett volna, 
addig boldog voltam. A koncepció „turista tömegeket” 
vízionál, és egy kötélpálya tervét vetíti elő, ami valahol 
a CBA mögül indul és egy megálló után a sípályánál ér 
véget. Az egész egy rossz álom. A sípályán ott a felvonó!? 
Nem részletezem mit gondolok az eff éle tervekről, de ez 
egészen elrugaszkodik attól, ami Visegrádnak valójában 
kell. Véget kell vetni a Visegrád, mint mutatványváros 
és túrizmus nagyhatalom koncepciónak, semmi jó nem 
sül ebből ki. A mellett, hogy egy ilyen kötélpálya árából 
az energetikai fejlesztés legalább felében megvalósítható. 
A kötélpályát, mint közlekedési eszközt nem ekkora 
távolságra és szintkülönbségre találták ki. Ezért van ilyen 
pl. Ausztriában, és ott is kell maradnia.

Mégis, mit kellene tenni ezen visegrádi áfi um ellen? Az 
biztos, hogy a feladat nem egyszerű és a munka hosszú 
éveken át, évtizedekig tartana. De az irány egyértelmű: 
Visegrádnak új, hasznot hozó erős gazdasági lábakat kell 
növesztenie az egyetlen régi (túrizmus) mellé, meg kell 
oldania a hatékonysági ésa fenntarthatósági problémát. 
Jól fi zető munkahelyekre van szükség. Választ kell 
adni az energiabiztonság, a versenyképesség és az 
élelmiszerellátás biztonságának kérdésére egyidőben.
Tekintetbe kell venni a Visegrádi régió adottságait és a 
várható tendenciákat. A helyi ipar megerősítésefontos 
lépés lenne. Ide kell hozni és meg kell tartani az ifj úságot! 
Ha ezt nem teszi, a bukás vagy a sorvadás kikerülhetetlen.

Lássuk mit tehetnénk:

Meg kell teremteni a közösségi energia és 
élelmiszertermelés feltételeit, ebbe be kell vonni a 
lakosságot és az összes itt működő gazdasági egységet.

Nekünk nem egy idegen érdekeknek szolgáló mű kell, 
a mi területünkön. Annak sok értelme nincs, nekünk 

csak a fenntartás jut belőle. Más keres rajta. A lakosságot 
nem szabad kihagyni ebből, ez fontos, ezzel a rezsikérdés 
helyben is garantált lehetne. Egy saját, visegrádi 
részvénytársaság keretén belül adódna lehetősége minden 
önként beruházónak arra, hogy egy közös vállalkozásban 
termelt energiát (áram és hő), valamint élelmiszert a 
költséghatékonysága növelésére, kompenzációra fordítsa. 
A megtermelt áram és hő direkt felhasználása itt, helyben 
megtörténne, de a többlet eladható lenne.

Ennek egy lehetséges módja, ami a Visegrád 
adottságaihoz jól simul:

a. Villamos -és hőenergia termelése a Lepence patak 
völgyében egy faelgázosító erőműben, vagy egy zárt 
gőzkörfolyamattal működő erőműben, ahol a Pilisi 
Parkerdő szállítaná a faaprítékot. Az energiahordozó 
közelsége igen jó költségszintet adna. A hőt a szállodák 
távhő útján kaphatják, de működtethetjük vele 
az élelmiszertermelés melegházait, és nyáron egy 
abszorpciós hűtőgéppel a terményeket. A villamos 
energia a hálózatba eladásra kerül. Akkoriban egy 
kapacitást kb. 2 MW villamos teljesítményt és 4 MW-nyi 
hőt vízionáltam. Ehhez kell kb. 20.000 to/év faapríték. 
Ami rendelkezésre áll. Az ilyen erőmű modulárisan 
kiépíthető, nem kell mindjárt nagy pénzt mozgatni. A 
Lepence völgyben van hely.

b. Naperőművek építése is logikus, ezt is megvizsgáltam. 
1 MW építhető lenne az Új hegyre, és további kb. 1 MW 
a köztéri parkolókra és a középületekre. Az újhegyen 
állítólag a NATURA 2000 ezt akadályozza. Nem 
érteni miért, mert ezek a napelemek nem igényelnek 
betonalapot, hovatovább mezőgazdasági földeken is 
alkalmazzák, a szöcskék vígan élnek ott. Talán más gond 
van. A természetvédelem nem tűr radikalizmust, az 
egész emberi kultúrát kell tekinteni. Az Újhegyet senki 
sem látja a városból. Kialakult itt egy érthetetlen napelem 
ellenesség, ami káros. Hivatkoznak egyesek mindenféle 
álproblémára, ami irreleváns. Ma ez a technológia áll 
rendelkezésre és nincs más, ezzel kell főzni. A vízierőmű 
savanyú levesét melegítik egyesek, ezt gyorsan el kellene 
felejteni. Most nem térek ki rá miért. Amennyiben sok 
házra nem is lehet, a helyi építési rendelet miatt napelemet 
tenni, vagy nem gazdaságos az épület állaga miatt, nem 
lenne éppen ezért támogatandó egy ilyen projekt? Több 
visegrádi tudna akkor bekapcsolódni. Ezt is a közösségi 
energiarendszerbe lehet integrálni. Ez igen erősen 
növelné a környék energiabiztonságát és hozzájárulna a 
versenyképességhez. Ez is elvetésre került.

Érdekes, hogy azóta a Royal Club Hotel épített egy 
szemet nem túlzottan gyönyörködtető napelemparkot 
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a saját területén. Ha ilyen építmények nem zavarják 
a városképet, építhetünk akár cementgyárat is a 
Sibriken. Az én javaslatomat design szerkezetekre 
épített napelemparkról állítólag városképi szempontból 
eltanácsolta a hivatal. Érdekes, a francia törvényhozás 
meg kötelezővé tette az ilyen hasznosítást.

c. Az élelmiszertermelés megvalósítása melegházakban 
történne, az erőmű szállítana hőt. Ebbe a lepencei hőforrás 
hőjét is be lehetne vonni, nem fecsérelnénk el, mint annyi 
éve. Én a Hotel Termállal szembeni telket szemeltem ki, 
ott elférne egy 10.000 m2 -es üvegház. Ez ma állami telek, 
de meg lehetne szerezni erre a célra. Ez kb. 500 tonna 
zöldséget tudna termelni. Ezeket a termékeket helyben 
a szállodákban kuriózumként lehet eladni. Nem lenne 
tabu a kisállat tenyésztés sem, ekkora üzemnél az eltartja 
magát. Ezt is láttam Ausztriában, jól működik. Itt miért 
lenne ez eredménytelen?

d. Szóba jöhetne egy biogáz termelőüzem is, de az 
teljesítményét tekintve elmarad az előző két lehetőség 
mellett, csak néhány 100 kW ami teljesítményben tudna. 
De a szállodák élelmiszermaradéka, a zöldhulladék stb. 
ott hasznosulna, és mint 2. termék lenne a fermentáció 
maradékából jó humusz.

e. A lepencei ipartelepet rendbe kell hozni, és 
meghirdetni a bérleti jogát, úgy, hogy az bevételt és 
munkahelyeket hozzon. Lehetőleg innovatív irányt kell 
választani. Ha lesz hő és áram, ezt biztosan jól lehet 
értékesíteni, vagy bérbe adni.

Milyen feltételrendszerre van szükség?

Láthatóan egy a helyi viszonyokat tekintve gigantikusnak 
tűnő feladat ez. Nem mondom, hogy kis dolog ez, de nem 
is kell ettől kétségbe esni. A lényeg, a szándékon múlik. 
Eddig azt tapasztaltam, hogy a legtöbben a „merjünk 
kicsik lenni” fi lozófi át vallják, keresik az indokokat 
miért nem kell semmit tenni. Megelégszenek a ma 
kényelmével, azt gondolják ez örökké így marad. Banális, 
meg innovatív kifogásokkal élnek. A minisztériumi 
beadványom már palackpostán ring, vagy a kukában 
landolt. De miért nem lehet erről még beszélni, együtt- 
gondolkodni sem senkivel? Miért nem folyik egy tisztázó 
munka, hogy van-e a felvázoltoknak, realitásuk? Nem 
adom meg a választ, mindenki járjon utána, ha tudni 
akarja.

Furcsa azonban, hogy országszerte gombamódra nőnek 
ki azok a beruházások, amelyek pont ezen elvek mentén 
valósulnak meg. Nem is beszélek arról, amit én láttam 
külföldön. A „Green Deal” adja a lehetőséget, látszik, 
máshol lecsapnak a lehetőségre és dolgoznak a jövőn. 
Visegrádon álmodnak egyesek a túristák özönéről, 
kötélpályáról meg vízerőműről és miegymásról, háborúk 

és energia ínség ide-oda. Vajon lesz -e ébredés és végre 
fordít valaki a kormányon, míg nem késő. Ha nem lesz 
változás, a fi atalok elvándorolnak, megrendül a gazdasági 
alapja az itteni létnek. A szállodák, az egyetlen gyenge 
láb most már veszélyben van. A költségek nyomasztóak. 
Akkor meg mi lesz velünk Visegrádiak?

A fejlesztési pénzek elköltése felett több társadalmi 
kontrollra van szükség és nagyobb fórumra azt megvitatni 
mire költik.

Miért említem a fi atalokat? Ők a jövő letéteményesei, 
de kevés kivételtől eltekintve szinte nincs képviseletük a 
helyi hatóságokban, nem beszélve a képviselő testületről. 
Itt- ott lehet beszélni egyesekkel, de a hétköznapi 
küzdelem elnyomja őket. A képviselők sem igazán 
fi atalok, a rendezvényeken az ilyen obsitosok ücsörögnek, 
mint jómagam. A közélet Visegrádon, nem igazán 
tud mit kezdeni a jövő nagy kérdéseivel, mert zömmel 
olyanok foglalkoznak azzal, akiknek nincs már jövőjük 
csak múltjuk. (Nem a szó logikája szerint értendő.) Hol 
vannak a fi atalok? Fiatalok ébredjetek, a hajó indul, ti 
nem vagytok rajta!

A közélet megújítása nagy feladat lenne, és ezt el 
kell végezni. Ez előfeltétele egy igazi új útnak. Én nem 
az Önkormányzat kultúrát és a közéletet szervező 
tevékenységéről beszélek, az szerintem jó. Éppen itt 
a gond, sokan azt gondolják, a kultúrműsor és ami 
állami szervezésű megold mindent. Sajnos, a modern 
társadalmak polgárai az államra hagytak egy sor 
olyanfeladatot, amit az állam ugyan így -úgy megtesz, de 
nem helyettesítheti a polgárok öngondoskodását. Olyan 
idők jönnek, ahol nem az állami gondoskodás lesz az, 
ami megvált minket a bajoktól, hanem a közösség igazi 
önszerveződése.

A közösség kell, hogy újjáépüljön. Többen, gondolom a 
pokolba kívánnak, mert azt állítom: Visegrádon nem jó a 
közélet! Ezt a mondatot nem én találtam ki, más mondta. 
De igazat adok neki. Lehetne sokkal jobb is. Nekem, 
aki annyi évet töltöttem külföldön, felüdülés újra itthon 
lenni. De fáj a szívem, ha azt látom, hogy még az ilyen 
kis városban is óriási a megosztottság és keserű ellentétek 
feszülnek a lakosságban. Hiányzik a tolerancia. Sok a 
rosszindulatú elkaszálás, és valótlan pletyka. Közben 
virul a „mindenki azt tesz, amit akar” hangulat! Sokan, 
sokat dolgoznak a közügyekért, de mindig van, aki tesz 
ellene is. Abszurd ez, és mindenki kárt szenved. A jövő 
nehézségeit átvészelni, mindenkire szükség van. A mási 
elfogadása, a tolerancia az igazi demokrácia és nem csak 
a minimum, hogy 4 évenként választani megyünk.

Miért mondhatta egy visegrádi polgár nekem, vele 
ne szervezzek semmit, mert akkor engem bojkottálni 
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fognak. Nem hittem a fülemnek. Ez abszurd. Ez nagyon 
sötét. Nem magam miatt mondom.

Az Önkormányzat súlyos gondokkal küzd, ezt a „motoros 
banda” visegrádi fellépése és bojkottja megmutatta. 
Elképesztő, amit egy ilyen „facebook-terror-csoport” el 
tud érni, mert nincs összetartás a képviselők között. Egy 
magára adó város nem engedett volna a zsarolásnak és 
tett volna a megfélemlítés ellen. Azt gondolom, Visegrád 
ezt nem tudta volna maga megoldani, erre nem volt 
elegendő erő. Riasztó ez a perspektíva. Nem lenne jobb, 
ha egymást támogatva képviselnék a lakosság érdekeit és 
nem az egyéni érdekek mentén menne minden a lejtőn 
lefelé? Egy kis professzionizmus sem ártana, meg lehet 
tanulni. Minden döntésnek van következménye, azt jó 
tudni mielőtt útjára enged a közgyűlés egy határozatot.

Mit is gondolok tehát? Minden útválasztó, egy 
megrázkódtatás. Visegrád nem kerülheti ki azt, ami 
jön, részben van már súlyos gond elég. Az állam sem 
fejőstehén, 6 % körül lesz az államháztartási hiány 2024-
ben is. Jobb, ha nem megtörténik velünk valami, hanem 
mi irányítunk. A megosztottság ennek a legnagyobb 
akadálya. Addig nincs olyan közös érdek, amit a képviselők 
támogatnának, az történik, amit a térség befolyásos 
emberei kifőznek és megetetnek velünk. Az meg lehet 
jó is, de nem mindig ízlik a főztjük. Itt a kötélpálya 
elrettentő példának. De azt sem érteni, miért kellene több 
tíz milliót a rév elektromos hajtásába fektetni!? Talán a 
levegő tisztasága? Sokat fogyaszt a rév? A sok dunai hajó 
mind hatalmas dízel motorral közlekedik fel és alá. Pont 
a rév lenne a „CO2” csoda? Miért jönnek ilyen teljesen 
elhibázott ötletekkel a képviselők?

Pontokba szedem mi kell Visegrádnak az én meglátásom 
szerint:

1. Munkahelyek, jó bérekkel, a lakosság megtartása 
végett. Ezt szerintem a túrizmus az adókedvezmények 
ellenére sem fogja tudni csak egyre csökkenő mértékben 
teljesíteni. A túristák „özöne” biztosan elmarad, a 
szállodák fenntarthatósága olcsóbb energia nélkül szinte 
lehetetlen lesz, a gazdasági sorvadást semmi sem tudja 
megállítani. A város kiszolgáltatottsága bekövetkezik. A 
fenntarthatósági fordulatra szükség van. Ehhez lenne a 
fent vázolt fejlesztés egy támpont, de biztosan van más 
ötlet is.

2. Az Önkormányzatnak a lakosság és a helyi szállodaipar 
stb. együttes érdekeit kell képviselnie, és fokozott 
mértékben kell a fi atalokat a döntési folyamatokba 
bevonni. Az egyéni érdekeket a közösség által jóváhagyott 
iránynak alá kell rendelni. A képviselőtestületnek össze 
kell tartani, akkor is, ha hiba történt. És nem egymással 
kell hadakozniuk, van elég tennivaló. A közösségért kell 

tenni, erre esküdnek fel. Ezt diktálja a képviselői etika. 
Határozottságot vár az ember és egy jó arculatot. Visegrád 
megosztottságának véget kell vetni, az eltérő politikai 
preferenciák alapján történő szegregációnak csak azok 
örülnek, akik nem a lakosság érdekeit szolgálják és van 
terük a saját érdek megvalósítására. Sokszor a közérdek 
rovására.

3. El kell érni a közösségi élet jobbra fordulását, 
nincs értelme kizárni egymást, mert másként látjuk a 
jövőt. Mindenkinek lenne munka és tér bőven. A jövő 
bizonytalan, senki sem hordozza a bölcsek kövét. Az 
ideológiákat a racionalitás kell felváltsa. Manapság már a 
múltat is másképp látják sokan. Van egyáltalán egy dolog, 
amiben van egyezség? Egy ilyen kis városban valójában 
csak egy közösségi érdek van, ezt mindenki beláthatja. 
Ezt kell megtalálni, kidolgozni és érvényre juttatni. 
Aki egyéni érdekeit akarja érvényesíteni, süssön a saját 
tűzhelyén és tartsa távol magát. A részleteken lehet vita, 
de az nem okozhat ekkora szembenállást. A bizalmat 
újra fel kell építeni, nem lehet az, hogy éppen azok 
nem beszélnek egymással, akik közös munkára vannak 
hivatva. Ezen segítene, ha az érzelmekről az értelem és 
a racionalitás felé mozdulna el a közösség. A tolerancia 
aranyszabály, ez nem az egyetértést jelenti. A megértés és 
az elfogadás amire szükség van. Ilyen berendezkedéssel, 
ami ma nekünk van, a barlangi ember nem élte volna 
túl az első telet, mert éhen halt volna a sok vita után. A 
közösségen belüli összetartás a megmaradás záloga.

Meg kell teremteni azt a lakossági fórumot, ahol 
ténylegesen kap a lakosság szót, és érdemi vitát folytatnak 
nyíltan a jövőről. Az sem tilos, ha megkérdezik a 
lakosságot erről arról mielőtt valaki álmodik. A közösség 
nélkül nincs megmaradás. Ez most is így van, csak elfedi 
az állam gondoskodása. Akkor miért zárjuk ki egymást a 
közös cselekvésből?

Ezt mindenki jól gondolja meg, és döntsön, ha jön az 
idő. A jövő a tét! 

Ezt gondoljátok meg visegrádiak! 

Omaszta István 
Okl. bányagépész- és villamosmérnök, 

Okl. mérnökközgazdász.
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JANUÁRI PROGRAMOK
 

 
 

 

Krúdy Gyula életét és munkásságát 
bemutató kerítéstárlatának 

megnyitójára 
 

2024. január 6-án, szombaton 15 órára  
 

 
 

 
 

 
 

 

 
2024. január 27-én szombaton 

 
a szokásos 

 

Családi Játszódélutánunkra 
 

Kicsik és nagyok egyaránt 
jól  

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

2024. február 2-án pénteken 18 órakor lesz 
 

 

 

Gróf Péter 
 

 
 

A királyi palota és látogatói 
1323 - 2023 

 
 

 

 

 
 

A MAGYAR KULTÚRA napján,  

2024.január 22-én 18 órakor a Moziban  

minden érdeklődőt szeretettel vár  

SUDÁR ANNAMÁRIA Irodalmi estjén   

az "Együtt" Kulturális Egyesület 

A belépés ingyenes 
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Német nyelvtanár
oktatást vállal

alapszinttől a középfokú nyelvvizsgáig,
illetve emelt szintű érettségiig.

Tel.: 06-70/519-2709

 

                          Cserépkályha építése,
                          átrakása, 

                         
                         és téglakályha-építés

                        Honti László
                         Telefon: 06 (20) 356-6634

 

 

 

  ELADÓ 
tölgy, bükk, gyertyán, akác 

+36-30-890-87-59 
tuzifa2023@gmail.com 
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A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk! 
 

Január 4. csütörtök, 18:00 
AQUAMAN ÉS AZ ELVESZETT KIRÁLYSÁG 
szinkronizált, amerikai sci-fi akciófilm, 120 perc, 2023 
Rendező: James Wan 
Főszereplők: Jason Momoa, Patrick Wilson, Ben Affleck 
 

Black Manta megpróbálta már legyőzni Aquamant, de kudarcot 
vallott. Továbbra is meg akarja bosszulni az apja halálát, így 
bármire hajlandó, hogy elpusztítsa ősellenségét. És most erősebb, 
mint eddig bármikor, mert megszerezte a fekete szigonyt, 
amelynek segítségével egy ősi, gonosz erőt szabadít a világra.  
 

Január 5. péntek, 17:00 
KACSALÁBON  
szinkronizált, amerikai családi animációs film, 83 perc, 2023 
Rendező: Guylo Homsy, Benjamin Renner 
 

A Mallard család kicsit besüppedt a posványba. Míg Mack 
szeretné biztonságban tudni családját, és szívesen tapicskol a 
New England-i tavukban, addig Pam szeretné megmutatni a 
nagyvilágot a gyerekeiknek. Miután egy vándormadár család 
leszáll a tavukra távoli helyekről szóló izgalmas mesékkel, Pam 
rábeszéli Macket, hogy vágjanak neki a kirándulásnak New 
York-on át Jamaicába.  
 

Január 5. péntek, 19:15 
FERRARI  
szinkronizált, amerikai életrajzi film, 130 perc, 2023 
Rendező: Michael Mann 
Főszereplők: Adam Driver, Penélope Cruz, Sarah Gadon 
 

1957 nyara. A Formula 1 látványosan pörög, ám az egykori 
versenyző, Enzo Ferrari válságos időket él meg. Csőd fenyegeti a 
gyárat, amit feleségével hoztak létre, és házasságukra rányomta a 
bélyegét fiuk halála is. A versenyzés és győzelem iránti 
szenvedélye közben egyre-másra próbára teszi mindannyiukat, 
amikor elindulnak az Olaszországon átívelő Mille Miglián.  
 

Január 6. szombat, 15:00 
KACSALÁBON  
szinkronizált, amerikai családi animációs film, 83 perc, 2023 
 

Január 6. szombat, 17:00 
WONKA  
szinkronizált, amerikai családi kalandfilm, 112 perc, 2023 
Rendező: Paul King 
Főszereplők: Timothée Chalamet, Hugh Grant, Olivia Colman 
 

Végre lehull a lepel Willy Wonka életének titkáról: arról, hogy ő 
is volt gyerek. Bejárta a világot, őrült csokikat talált fel, és arra 
vágyott, hogy letelepedjen, és megnyissa csokiboltját. De a 
városban már működik egy csokigyáros trió, amely semmitől 
sem riad vissza, ha a birodalmát kell megvédenie.  
 

Január 6. szombat, 19:15 
AQUAMAN ÉS AZ ELVESZETT KIRÁLYSÁG 
szinkronizált, amerikai sci-fi akciófilm, 120 perc, 2023 
 

Január 11. csütörtök, 18:00 
A FIÚ ÉS A SZÜRKE GÉM  
szinkronizált, japán anime, 124 perc, 2023 
Rendező: Hayao Miyazaki 
 

Mahito az édesanyja után vágyakozva, egy olyan világba 
merészkedik, amelyen élők és holtak osztoznak. Ott a halál véget 
ér, és az élet új kezdetet talál. Félig önéletrajzi ihletésű fantasy az 
életről, a halálról és az alkotásról, tisztelgés a barátság előtt.  

Január 12. péntek, 17:00 
MASHA ÉS A MEDVE 2. – DUPLA MÓKA 
szinkronizált, orosz animációs mesefilm, 76 perc, 2023 
Rendező: Artyom Naumov 
 

Masha útnak indul az erdőből, hogy megjárja a várost! Az első 
állomás egy esküvő: amikor Masha megérkezik, mindenhol csak 
a baj jár a nyomában. Ezt követően átutazunk egy szívmelengető 
karácsonyi kalandba, amelynek középpontjában a tizenkét hónap 
áll. Masha és új barátja, Január hónap mindent megtesz, hogy a 
felnőttek szívében fellobbanjon a karácsonyi varázslat hangulata.  
 

Január 12. péntek, 19:15 
A FIÚ ÉS A SZÜRKE GÉM  
szinkronizált, japán anime, 124 perc, 2023 
 

Január 13. szombat, 15:00 
MASHA ÉS A MEDVE 2. – DUPLA MÓKA 
szinkronizált, orosz animációs mesefilm, 76 perc, 2023 
 

Január 13. szombat, 17:00 
HULLÓ LEVELEK  
feliratos, finn játékfilm, 86 perc, 2023 
Rendező: Aki Kaurismäki 
Főszereplők: Alma Pöysti, Jussi Vatanen, Martti Suosalo  

 

A két magányos ember, Ansa és Holappa véletlenül találkoznak 
a helsinki éjszakában, és megpróbálják megtalálni életük első, 
utolsó és egyetlen szerelmét. Az abszurd északi humor mestere a 
szeretetről, a szolidaritásról, a reményről, illetve a másik ember 
és a természet iránti tiszteletről mesél filmjében.  
 

Január 13. szombat, 19:15 
FERRARI  
szinkronizált, amerikai életrajzi film, 130 perc, 2023 
 

Január 18. csütörtök, 18:00  
ELŐZŐ ÉLETEK  
feliratos, amerikai-dél-koreai dráma, 105 perc, 2023 
Rendező: Celine Song 
Főszereplők: Greta Lee, John Magaro, Teo Yoo 

 

Nora és Hae-sung gyerekként a legjobb barátok voltak, de a lány 
elköltözése elválasztotta őket egymástól. 20 évvel később online 
újra egymásra találnak. A lány sikeres írónő New Yorkban, 
komoly kapcsolatban él, a fiú viszont csak sodródik Szöulban. 
Az interneten keresztül újra kötődni kezdenek egymáshoz, 
azonban Hae-sung látogatása váratlan érzelmi lavinát indít el.  
 

Január 19. péntek, 17:00 
HULLÓ LEVELEK  
feliratos, finn játékfilm, 86 perc, 2023 
 

Január 19. péntek, 19:15 
A MÉHÉSZ  
szinkronizált, angol-amerikai akcióthriller, 105 perc, 2024 
Rendező: David Ayer 
Főszereplők: Jason Statham, Minnie Driver, Josh Hutcherson  

 

Egy férfi egyszemélyes, brutális bosszúhadjáratának tétje 
országos szintre nő, miután kiderül, hogy korábban a Méhészek 
néven ismert befolyásos és titkos szervezet ügynöke volt.  
 

Január 20. szombat, 15:00 
LASSIE –  ÁLLATI MENTŐAKCIÓ  
szinkronizált, német családi kalandfilm, 91 perc, 2023  
Rendező: Hanno Olderdissen 
Főszereplők: Nico Marischka, Justus von Dohnanyi 

 



Flo imádott kutyájával, Lassie-vel nagynénjénél nyaral Dél-
Tirolban. A felhőtlen nyaralást beárnyékolja Pippa, a terrier 
eltűnése. Flo és Lassie a kis négylábú keresésére indul. 
Hamarosan kiderül, hogy nem Pippa az egyetlen, aki rejtélyes 
körülmények között tűnt el. Lassie és barátai nyomozni kezdenek 
és kiderül, az ügy sokkal nagyobb titkokat rejt, mint gondolták.  
 

Január 20. szombat, 17:00 
ELŐZŐ ÉLETEK 
feliratos, amerikai-dél-koreai dráma, 105 perc, 2023 
 

Január 20. szombat, 19:15 
A MÉHÉSZ  
szinkronizált, angol-amerikai akcióthriller, 105 perc, 2024 
 

MAGYAR FILMEK HETE 
Január 24. szerda, 18:00  
MESTERJÁTSZMA  
magyar pszichothriller, 90 perc, 2023 
Rendező: Tóth Barnabás 
Főszereplők: Varga-Járó Sára, Váradi Gergely, Mácsai Pál 
 
 

Stefan Zweig Sakknovellájának adaptációjában Márta és István 
az utolsó menekültvonattal próbálja elhagyni az országot. 
Mellettük az egyház ereklyéi is a határ felé tartanak, melynek 
útját a papból a hatalom emberei kínzással próbálják kiszedni. A 
szereplők történetei a vonaton egy mindent eldöntő sakkjátszma 
során keresztezik egymást.  
 

Január 25. csütörtök, 18:00  
ELFOGY A LEVEGŐ  
magyar filmdráma, 104 perc, 2022  
Rendező: Moldovai Katalin 
Főszereplők: Krasznahorkai Ágnes, Sándor Soma, Dimény Áron  

 

Ana irodalmat tanít, diákjaival és kollégáival egyaránt jó a 
kapcsolata. Az egyik szülő váratlanul feljelenti két francia költő, 
Rimbaud és Verlaine életéről szóló film ajánlása miatt, 
kifogásolva a két férfi közötti testi-lelki kapcsolatot. A tanárnő 
fellebbezése láncreakciót indít el, amelynek következtében a 
kollégái és az igazgatónő is fokozatosan ellene fordulnak. 
 

Január 26. péntek, 17:00 
VALAMI MADARAK  
magyar játékfilm, 90 perc, 2023  
Rendező: Hevér Dániel 
Főszereplők: Szacsvay László, Kitzlinger Lilla  

 

Amikor Bélát egy kisebb baleset után a fia egy idősek otthonába 
rakja, úgy érzi, a világ összeesküdött ellene. Egyetlen cél vezérli, 
hogy minél hamarabb kijusson. Tervében a 17 éves Zoé segíti, 
aki büntetésből dolgozik az otthonban. Hiába van 60 év 
korkülönbség közöttük, hasonló karakterük, és az érzés, hogy 
mindenkinek csak az útjában vannak, szövetségessé teszi őket.  
 

Január 26. péntek, 19:15 
MESTERJÁTSZMA  
magyar pszichothriller, 90 perc, 2023 
 

Január 27. szombat, 15:00 
LEGENDÁRIUM – MESÉK SZÉKELYFÖLDRŐL 
magyar-román animációs film, 80’, 2020  
Rendező: Fazakas Szabolcs 
 

Zete és Rika Nagyapó segítségével belecsöppennek a székely 
legendák titkos világába. Miután Nagyapó elmesélte unokáinak a 
Baczóné mondáját, a két gyermek felment az Egyes-kőhöz, ahol 
megtalálták a Varázspatkót, melynek segítségével átláthatnak a 
legendák világába.  
 

Január 27. szombat, 17:00 
ELFOGYNI AZ ÖLELÉSBEN –  ADY ENDRE 
SZERELMEI  
magyar film-szín-játék, 87 perc, 2022 
Rendező: Horgas Ádám 
Főszereplők: Nagy Sándor, Botos Éva, Kelemen Hanna, Kakasy Dóra  

A Madách Színház „Írók - Sorsok - Szerelmek” című sorozata 
részeként Nyáry Krisztián film-szín-játéka Ady életének azt a 
korszakát idézi meg, melyben a költőóriást legendás 
szerelmeinek érzelmi hálójában ismerhetjük meg.   
 

Január 27. szombat, 19:15 
SEMMELWEIS  
magyar életrajzi dráma, 127’, 2023  
Rendező: Koltai Lajos 
Főszereplők: Vecsei H. Miklós, Nagy Katica, Gálffi László  

 

Ma legendaként emlékszünk rá: bátor és tántoríthatatlan. A saját 
korában viszont másképp látták. A többi magyar orvos, akivel 
együtt dolgozott Bécsben, őrültnek hitte, hiszen csak a 
munkájának élt. Az osztrák orvosok erőszakosnak tartották, mert 
csak egy cél lebegett a szeme előtt, az anyák egészsége. A 
klinika vezetője számára pedig ő volt az élő, kellemetlen 
lelkiismeret, mert ha elmélete igaz, és a szülészorvosok terjesztik 
a kórt, amelybe annyi nő belehalt, akkor ők mind gyilkosok.  
 

Február 1. csütörtök, 18:00  
ÁLMAID HŐSE  
szinkronizált, amerikai horror-vígjáték, 110 perc, 2023 
Rendező: Kristoffer Borgli 
Főszereplők: Nicholas Cage, Julianne Nicholson, Michael Cera 
 
 

Te mit tennél, ha hirtelen mindenki felismerne az utcán? Ez 
történik a biológiaprofesszor Paullal, aki eddig meglehetősen 
szürke családi életet élt. A hírnév most mégis utoléri, de nem a 
könyvének, hanem annak köszönhetően, hogy egyre több ember 
álmában tűnik fel. Az eleinte bosszantó, majd egyre imponálóbb 
helyzetből pokoli tortúra lesz, amikor Paul a rémálmok lidércévé 
változik, és a rajongói ellene fordulnak.  
 

Február 2. péntek, 17:00 
HAROLD FRY VALÓSZÍNŰTLEN UTAZÁSA 
szinkronizált, angol film, 108 perc, 2022 
Rendező: Hettie MacDonald 
Főszereplők: Jim Broadbent, Penelope Wilton, Earl Cave 
 

Harold Fry egész életében nem tett semmi rendkívülit, átlagos 
életet élt feleségével egy angol kisvárosban. Egy nap levelet kap, 
hogy egy régi ismerőse egy hospice-ba került. Harold előbb csak 
levelet ír neki, majd hirtelen ötlettől vezérelve elhatározza, hogy 
személyesen adja át azt, gyalog megtéve az ehhez szükséges 800 
kilométeres távot. Harold bekerül a hírekbe, szenzációvá válik, 
alkalmi követők és segítők kísérik útján.  
 

Február 2. péntek, 19:15 
IMÁDLAK UTÁLNI  
szinkronizált, amerikai vígjáték, 100 perc, 2023 
Rendező: Will Gluck 
Főszereplők: Sydney Sweeney, Glen Powell, Alexandra Shipp  

 

Bea és Ben együtt töltöttek egy éjszakát, és azóta gyűlölik 
egymást. Ha véletlenül összefutnak valahol, elszabadul a pokol. 
De lesz egy esküvő, amin mindkettejüknek részt kell venniük. 
Nincs kibúvó: utazniuk kell. Szóval azt teszik, amit két érett, 
felelősségteljes ember ilyenkor tehet: úgy tesznek, mintha 
szerelmespár lennének – azt remélik, hogy így mindenkinek 
könnyebb lesz. Nem is tévedhettek volna nagyobbat.  
 

Február 3. szombat, 15:00 
LASSIE –  ÁLLATI MENTŐAKCIÓ  
szinkronizált, német családi kalandfilm, 91 perc, 2023  
 

Február 3. szombat, 17:00 
HAROLD FRY VALÓSZÍNŰTLEN UTAZÁSA 
szinkronizált, angol film, 108 perc, 2022 
 

Február 3. szombat, 19:15 
ÁLMAID HŐSE  
szinkronizált, amerikai horror-vígjáték, 110 perc, 2023 
 
Támogatóink:  


